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Vážení čtenáři,

pohled na titulní stranu březnového 
vydání našich novin jasně napovídá, 
co v současné době nejvíce hýbe naší 
společností nejen v České republi-
ce, ale i v Evropě 
a v celém světě. 
Ano, je to bohužel 
bezprecedentní vá-
lečný útok Ruské 
federace na svr-
chovaný evropský 
stát, na Ukrajinu. 
Je to situace, kte-
rou si asi nikdo 
z nás před 24. únorem tohoto roku ne-
dovedl představit. Lze si jen přát, aby 
toto utrpení obyvatel napadené země 
bylo co nejdříve skončeno.

Naše město se k pomoci ukrajinským 
občanům ihned připojilo. O konkrét-
ní formě pomoci vás informujeme na 
následujících stranách. Krizový štáb 
ORP Blovice je v přímém kontaktu 
s krizovým řízením Plzeňského kraje. 
Chtěl bych všem, kteří doposud po-
mohli, moc poděkovat. Určitě bude 
dále potřeba sbírat komodity denní 
potřeby, potraviny, hygienické potřeby, 
léky, ložní prádlo atd. Dále budeme 
intenzivně řešit problematiku týkající 
se ubytování uprchlíků v našem ORP, 
otázky integrace dětí do školských 
zařízení, sociální pomoc a mnoho 
dalšího. O dalším vývoji v možnosti 
spolupráce a jiné pomoci vás budeme 
informovat na webu a facebooku měs-
ta Blovice.

Děkuji za podporu!

S úctou Bc. Robert Zelenka, 
starosta města

ÚVODNÍ SLOVO
Ukrajinská vlajka na blovické radnici
Jako symbol sounáležitosti s trpícími Ukrajinci na základě ruské agrese jsme v pondělí 28. února 
vyvěsili na blovické radnici ukrajinskou národní vlajku. V jednotě je síla, ať žije svobodná Ukrajina!

Pomoc Postiženým na Ukrajině
Zastupitelstvo města Blovice schválilo dne 9. 3. 2022 finanční rámec humanitární podpory 
postižené Ukrajině. Celkově bude uvolněno z rozpočtu 250.000 Kč. Byl schválen další finanč-
ní dar na humanitární sbírku společnosti Člověk v tísni SOS Ukrajina, a to ve výši 100.000 Kč. 
O týden dříve rozhodla Rada města o poskytnutí daru na zmíněné konto ve výši 20.000 Kč. 
Další prostředky poslouží na nákupy potřebného materiálu, pomoc při ubytování postiženým 
lidem v našem regionu apod. Všichni mohou přispět podle svých možností sbírku SOS Ukra-
jina č.ú. 93209320/0300 nebo na další humanitární sbírky, které vyhlásila Charita ČR, Český 
červený kříž či Nadace Adra.

Zprávy z radnice
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HUmanitární sbírka a nabídka Ubytování
Město Blovice se stalo spoluorganizátorem humanitární sbírky na po-
moc obětem válečného konfliktu na Ukrajině. Pomoci se dočkají kon-
krétní občané okupované země. Věci jim jsou průběžně odváženy. Již 
jsme nashromáždili několik tun materiálu.
Potřebná pomoc:
– spacáky, deky, karimatky, případně teplé oblečení
– trvanlivé potraviny
– základní hygienické prostředky
– volně prodejné léky, obvazový materiál apod.
Příjem sbírky: služebna Městské policie Blovice, Masarykovo náměstí – 
radnice, spodní vchod (bývalá KB), denně 7.00–15.00 hod
Kontaktní osoba: Ján Hudák, 724 527 787
Město Blovice v současné době nedisponuje volnými ubytovacími kapa-
citami. Přispějeme na provoz okolních ubytoven a hotelů. Pokud máte 
nabídky ubytování v soukromí pro uprchlíky z Ukrajiny, prosím o odeslá-
ní kontaktních údajů na email ochrana@hzspk.cz a v kopii KACPU@
hzspk.cz nebo zavolejte na MěÚ tel.: 371 516 121 a my to zařídíme. 

bUdUjeme cyklotrasU v kamenskU
Město Blovice ve spolupráci se společností Stromecheck ARBO s.r.o. 
vymýtilo koridor pro část další etapy cyklotrasy v oblasti Kamenska. 
V době vegetačního klidu jsme chtěli minimalizovat dopady na život-
ní prostředí. Trasa začíná u kontejnerů na rozcestí v chatové oblasti, 
překlene hráz rybníka a prochází podél louky směrem do lokality 
"Španělsko". Trasa končí na hranici katastrů Blovice/Žákava. Do 
srpna bude hotova obnova či oprava povrchů, mimo hráz rybníka, 
který bude z asfaltu, bude položen v celé délce ekologický materiál – 
cihlový recyklát z bývalé cihelny. Cílem je přeložení cyklotrasy č. 31, 
která dnes vede po silnice přes Zdemyslice, na komunikace nižších 
tříd. Cyklisté a další návštěvníci budou mít k dispozici několikakilo-
metrový úsek trasy od blovického biotopu do obce Žákava, kde se 
napojí na "brdskou" cyklostezku.

Sbírka  

humanitární pomoci 

pro Ukrajinu 
kancelář Městské policie Blovice 
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výtaH americká 88
V současné době probíhají finální práce na přístavbě výtahu k byto-
vému domu Americká 88. Zbývá zapojit technologii, rekonstruované 
prostory vymalovat. Venku vznikne bezbariérové napojení rampou do 
budovy. Akci provádí stavební firma Stafis-KT s.r.o. z Pačejova. Hoto-
vo by mělo být v dubnu. Stavba je spolufinancována dotací z progra-
mu Bezbariéry Ministerstva pro místní rozvoj.

výstavba bytů
Město Blovice ve spolupráci s prováděcí firmou Stafis-KT s.r.o. dokon-
čuje vestavbu třech malometrážních bytů v bývalých nebytových pro-
storech na adrese Americká 52. Byty mají velikost okolo 50 m2. Zbývají 
práce na zařizovacích předmětech a úpravy venkovních prostor. Rada 
města Blovice stanoví v nejbližší době pravidla na pronájem těchto 
bytů. Upřednostníme rodiny s dětmi, byty jsou vhodné i pro seniory.

nové Hřiště ve vnitroblokU
V rámci rekonstrukce parkovacích ploch ve vnitrobloku v ulici 5. května 
bude kompletně obnoveno dětské hřiště, které bylo realizováno v roce 
2009. Rada města Blovice 16. 2. 2022 schválila na základě poptáv-
ky města cenovou nabídku fy František Smitka na realizaci nového 
dětského hřiště za cenu 259.970 Kč bez DPH. Děti se mohou těšit 
na podobné prvky, na které byly zvyklé, rozšířené o nové pískoviště. 
Původní dřevěné prvky nahradí odolnější kov a plast. Realizace bude 
provedena do května. Vizualizace na obrázku.
Dbejte prosím zvýšené opatrnosti na místě stavby.

nový kontejner na textil
Město Blovice ve spolupráci se společností Dimatex CS spol.s r.o. 
nechalo na křižovatce ulic 5. května a Družstevní v Blovicích umístit 
kontejner na vyřazený textil. Do speciální nádoby lze odložit i použi-
tou obuv, případně plyšové hračky. Věříme, že tato věc přispěje ještě 
k lepšímu třídění odpadu. Dosud měli občané možnost ukládat textil 
pouze ve sběrném dvoře. Do komunálního odpadu textil nepatří!
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ZaPojili jsme se do recyklace PoUžitéHo 
rostlinnéHo oleje
Město Blovice ve spolupráci se spol. LEX EURO s.r.o. rozmístilo po 
Blovicích sběrné nádoby na recyklaci použitého rostlinného ojeje 
z domácností. Významně tak pomůžeme k šetření kanalizace, kam se 
oleje nesmí vylévat, dosud jsme měli jediné sběrné místo ve sběrném 
dvoře. Olej se odevzdává do nádob v uzavřených pet-lahvích. Nádoby 
najdete na rohu ulic Družstevní/5. května, u Sokolovny v Tyršově ulici, 
v ulici Pod Valem na Hradišti a v Raušarových sadech na Dubí.

Práce v ciHelně
Město Blovice ve spolupráci s prováděcí firmou Stromecheck ARBO 
s.r.o. provádí v areálu bývalé cihelny mýcení náletových dřevin. Čistíme 
oblast okolo "mazutového" rybníčku, dále prostor nad bývalými budova-
mi, kde vznikne odpočinková zóna. Práce probíhají intenzivně v době 
vegetačního klidu kvůli ochraně ptactva. Vytěžená dřevní hmota byla na-
drcena a odvezena. Zároveň chceme vyčistit staré černé skládky, které 
se v okolí objevují. Oblast je dočasně vhledem k bezpečnosti uzavřena. 
Ještě letos chystáme zpřístupnění některých zasanovaných prostor.

nový lesní HosPodářský Plán
Město Blovice si převzalo od zhotovitele Ing. Václava Patery Lesní 
hospodářský plán platný od 1. 1. 2022 do 31. 12. 2031. Hospodaří-
me na lesním majetku o výměře cca 303 ha. Dokument ještě podléhá 
schválení Krajského úřadu Plzeňského kraje. Jedná se o závazný do-
kument, podle kterého se bude řídit hospodaření v lesích města Blovi-
ce následujících deset let. 

Obrázek – vzor "porostní" mapy v oblasti Kamensko:
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roZšíření obytné Zóny na Hradišti
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Město Blovice plánuje novou stavební akci „blovice, Hradiště-
-lokalita Za valem, infrastruktura pro 3rd“. Předmětem veřej-
né zakázky jsou stavební práce související s vybudováním tech-
nické a dopravní infrastruktury (vodovod, splašková kanalizace, 
místní komunikace, veřejné osvětlení a výsadba zeleně) podle 
projektové dokumentace zpracované Ing. Václavem Huclem v r. 
2022. Lokalita je situována za bývalým krytem civilní obrany 

(CO). Navazujeme na budovanou obytnou zónu pro 13 rodinných 
domů. V nové lokalitě vzniknou 3 parcely o výměře cca 1 200 m2. 
Akce podléhá stavebnímu povolení MěÚ Blovice. Obrázek – 
situace v území. Zahájení prací předpokládáme po podpisu 
smlouvy s vybraným uchazečem, a to v dubnu 2022. Infrastruk-
tura bude hotova v září 2022. Pravidla prodeje stavebních parcel 
podléhají schválení v Zastupitelstvu města Blovice.
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Městský úřad Blovice informuje

Zpráva o činnosti Městské policie Blovice 2021

Srdečné blahopřání!

VÝZNAMNÉ VÝROČÍ – DIAMANTOVOU SVATBU – 
60 let společného života 
oslavili dne 17. 3. 2022 v rodinném kruhu manželé 
anna a jan brandlovi z Blovic, Cecima čp. 808. 
Přejeme pevné zdraví a rodinnou pohodu do dalších společných let. 
 
 
 
VÝZNAMNÉ VÝROČÍ – ZLATOU SVATBU –  
50 let společného života 
oslaví dne 25. 3. 2022 v kruhu rodiny manželé 
eva a václav bendovi z Blovic – Kamensko E 64.

Srdečně blahopřejeme!!
Robert Zelenka, starosta města

Městská policie Blovice ve složení stráž-
ník Ján Hudák, strážník Václav Tříska 
a strážník Petr Baláž zabezpečovala 
v průběhu roku 2021 místní záležitosti ve-
řejného pořádku v rámci působnosti obce 
a plnila další úkoly, pokud tak stanoví 
zákon o obecní policii nebo zvláštní zá-
kon (zákon o odpovědnosti za přestupky, 
zákon o provozu na pozemních komunika-
cích, zákon o ochraně zdraví před škodli-
vými účinky návykových látek, správní řád 
apod.). Při plnění těchto úkolů vycházela 
z konkrétních potřeb města Blovice re-
prezentovaného jeho vedením, zastupi-
telstvem a radou, potřeb a požadavků ob-
čanů, jejich podnětů, stížností, vlastních 
zjištění a poznatků strážníků. 

trestné činy.
Byla zjištěna jedna osoba podezřelá 
z trestného činu, která byla předána pří-
slušníkům Policie ČR, obvodního odděle-
ní Blovice k dalšímu šetření.

Přestupky.
Strážníky Městské policie Blovice bylo za 
rok 2021 zjištěno celkem 132 přestupků, 
z toho v dopravě 54 překročením povo-
lené rychlosti v obci, veřejný pořádek 20 
a založení černé skládky. 
Dle uzavřené veřejnoprávní smlouvy 
s městem Nepomuk MP Blovice a schva-

lovala a předávala v roce 2021 přestupky 
tamnímu dopravnímu odboru zazname-
nané stacionárním radarem ve městě 
Nepomuku (jedná se o úsekové měření) 
jednalo se o  5 095 předaných přestupků.

asistence a spolupráce s úřady
V roce 2021 bylo strážníky MP Blovice 
provedeno 15 asistencí nejen příslušní-
kům PČR, při zajišťování veřejného pořád-
ku, ale i u dopravních nehod, nebo např. 
příslušníkům ZZSPk při převozu pacienta 
do FN Plzeň, na Psychiatrickou kliniku, 
nebo SDH Blovice při požáru staré vrby 
na břehu Poplužního rybníka.

odchyt zvířat a sběr kadavéru.
Za období roku 2021 odchytili strážníci 
MP Blovice celkem 17 zvířat, 1 pes byl 
umístěn do záchytných kotců, po zjištění 
majitele předán pánovi. V 16 případech 
byli vráceni majitelům ihned po odchycení. 
Ve spolupráci s Odborem životního pro-
středí města Blovice bylo odchyceno 
v areálu bývalé firmy Merkur a následně 
umístěno v Ekocentru – Záchranné stanici 
živočichů ve Spáleném Poříčí mládě vy-
dry. 
Rovněž jsme se zabývali odstraňováním 
kadáverů, kdy se jedná o uhynulá nebo 
sražená zvířata. O jejich likvidaci se po-
stará město, nebo příslušné Myslivecké 
sdružení. 

Dále bychom upozornili naše spoluobča-
ny, že MP bude věnovat zvýšenou pozor-
nost znečišťování veřejného prostranství 
exkrementy domácích mazlíčků, včetně 
koní.

  MP Blovice
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Ze starých kronik...
Památnik ocHrannéHo města blowic 1839 rokU
Pokračování přepisu od str. 90 vlevo

Záložníci vrací se do svých bydlišť, pouze ze Slovenska se nevrací pro 
nepokoje, které na hranicích Slovenských se vyskytují.
Na jaře 1939 očekává se další vývoj vnitřní Evropy, konají se politické pře-
suny v Polsku a Rusku, jedná se o Ukrajinu a utvoření samostatného státu.

Ustavení vlády.
Předsedou vlády jmenován p. Rudolf Beran, Jan Syrový generál mini-
strem N.O. ministrem veřejných prací Dominik Čipera, starosta města 
Zlína.
Hodně ruchu vyvolalo zřízení pracovních  táborů, úprava dálkových sil-
nic a zřízení autostrády přes republiku, kterou hodlají vybudovati Němci 
z říše.

Politické strany.
Politické strany zřízeny 2. Strana Národní Jednoty, a Národní strana 
práce -

Ceny uhlí.
Hnědé 23- 26 Kč za 100g, kamenné Kč 35- 47 za 100kg.

Návrh projektů
Obec žádá zřízení dálkové silnice Staňkovy- Merklín- Přeštice- Blovice- 
Spál. Poříčí- Mirošovy, Rokycany- Radnice- Kralovice dále Staňkovy- 
Koloveč- Domažlice, pak Blovice- Dožice na Příbram.
Zřízení železničního spoje Přeštice- Blovice přes Horšice- Letiny- Drah-
kov- Újezd. Chod. Lhota Choc. Komorno.
Současně podána žádost M.N.O. za přidělení posádky 1. praporu pě-
choty.
Projekty a návrh vypracoval místní národohospodářský sbor /Dr. Fr. Slá-
ma a Dr. K. Záhořík./

Podniky.
Továrna fy. Lenk v Blovicích prodána v dražbě dne 3/12 1938 za Kč 
187.000 Josefu Navarovi z Plzně, továrníka na překližky který hodlá v to-
várně zříditi také slevárnu.
Veškeré volné objekty nabídnuty ob. živ. komoře v Plzni ku zřízení prů-
myslových podniků, které byly obsazením území zastaveny.

Soupisy uprchlíků.
Prováděny soupisy uprchlíků a cizích stát. příslušníků pro ministerstvo 
soc. péče, provádí se opční řízení se lhůtou do 29. března 1939.

Výroční trhy
Výroční trhy se nekonají od 13/7 1938, celá oblasť zamořena dobytčí 
slintavkou a kulhavkou, střídavě vzniká v obcích a není naděje, že v do-
hledné době slintavka zmizí.

Počasí.
Ač jest již polovina prosince, dosud se mráz a sníh neobjevily, počasí jest 
náchylné k dešťům.
Dne 17 prosince dostavil se mráz 10º, 18/12 16º v Plzni 23º  20. pro-
since napadl sníh, bez značného mrazu, oteplilo se, za 3 dny utvořil 
se led na řece v síle 14 cm. Houfy divokých kachen usídlily se na řece, 
známka toho, že rybníky jsou úplně zamrzlé a kachny nemohou tam 
nalézti potravy.

Palivo.
Nedostatek uhlí trvá, došlé 2. vagony byly na místě rozebrány, doprava 
uhlí z obsazeného území vázne neznalostí želez. personálu, 27 loko-
motiv rozbitých se spálenými kotly vráceno do Plzně k výměně, stanice 
zaplněny vozy s uhlím, které nemohou býti dopraveny na místo svého 
určení, Němci žádají 2.000 zřízenců našich pro dopravu nákladů, pro-
puštěné horníky a strojníky žádají zpět, to samé žádají Poláci pro Těšín-
sko, kteří neznají naše stroje a důlní manipulaci, dnes uznávají všichni 

zdatnost školeného personálu, nemohou bez něho pracovati a vlastního 
personálu školeného nemají. Obsazené území drancuje se úplně, lesní 
stromy odváženy tak, jak jsou poraženy s klestem a kořáním, doly vy-
prazdňují se bez plánu, vše potřebné se odváží pryč.

Sníh padá, mrazy 15º- 19º, konečně došlo 11 vagonů uhlí, které byly 
ihned rozebrány, další vagony s uhlím následují, ceny 100 kg hnědého 
uhlí jsou Kč 25, 26, 28, kamenné 35- 45- 47 Kč. Ceny uhlí a dříví stoupají, 
dříví užitkové, které bylo prodáváno za Kč 70.- 1 por. metr – stojí dnes Kč 
140- tedy zdraženo o 100%.
Dějí se krádeže dříví v lesích, značný počet cikánů, vykázaných z obsa-
zeného území, skrývá se v lesích, denně vyšetřují se krádeže drůbeže, 
králíků, vepřů atd, staviteli Fr. Blažkovi ukradli cikáni psa Bernardina 
z ohrady u čp. 474.

Uprchlíci:
Přesuny uprchlíků dějí se zvolna, majetek dosud není vyměňován, stále 
dochází skupiny stát. zaměstnanců ze Slovenska, úřady přeplněny per-
sonálem, nedostatek bytů znemožňuje přidělenému zaměstnanci, aby 
se trvale usadil a musí žádati za přeložení jinam.

Doprava.
Říšsko- německé úřady žádají o 3.000 drážních zaměstnanců k dopra-
vě železniční, nikdo nechce jíti, ani Němci zaměstnaní u Č.S.D. nechtějí 
do služeb Německa, ač toto zajišťuje větší platy.
Doprava stále vázne, nyní teprve přichází uhlí objednané v září 1938 a to 
ještě neúplně, na objednaných 20 vagonů dochází 1- 2 vagony, některé 
vagony vypravené pro obchodníka, vůbec nedošly.

Napjetí v Evropě trvá, Italie posunuje vojsko ku hranicím Somalska, Ja-
ponsko buduje opevnění v Manžušku proti Rusku kde zaměstnáno jest 
700.000. dělníků.

Počasí.
Dne 8/I. 1939 počalo drobně pršeti a nastalo tání sněhu- značné oteple-
ní, dne 9. ledna 1939 bylo dopoledne o 11 hod. 15º/tepla.
Tání sněhu pokračuje pozvolna, bez zvýšení stavu vody v řece, sníh tratí 
se beze škod. značné oteplení /15º- 16º/ trvá.

Akce pro uprchlíky.
Akce na ošacení uprchlíků vynesla obnos Kč 2.077 mimo šatstva, které 
bylo poukázáno okresnímu úřadu v Plzni, peněžní podpory v potravinách 
uděleny uprchlíkům v Blovicích: Jaroslavu Černýmu, horníku z Oseka, 
Alžbětě Dolejšové ze Zbuchu, Ant. Holzknechtovi z Nýřan, Frant. Nový-
mu z Aše, Karlu Koudelkovi z Hrobů, a Josefu Smetanovi z Hrobů.

Zvířecí nemoci.
Slintavka a kulhavka v okolních obcích trvá, celé okresy jsou zamořeny 
a jest obava, že v jarní době zvýší se ještě onemocnění dobytka.

Dolování uhlí a žel. rudy.
Fr. Kreysa ze Staňkov, majitel dolů, zajímá se o vrtbu uhlí v Blovicích, kde 
v letech 1872 uhlí bylo hledáno s výsledkem a jen nedostatkem finanč-
ních prostředků bylo dolování zastaveno.
Shora jmenovaný průmyslník zajímá se o uhlí a železnou rudu na Blovic-
ku, známky uhlí, rudy železné i tuhy k tomu nasvědčují, geologický útvar 
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jest prahorní, azoická břidlice vyskytuje se v celém okresu, na mnoha 
místech jest rašelina, známka to tvorby uhelné, železná ruda vyskytuje 
se na Kbelích u Přešína, u Vlčic, u Seče, pozůstatky to bývalých hutí 
železných na Hradišti a Vlčicích. Jest pravdou, že ruda jest méně hod-
notná, /18- 20%/ ale v případě potřeby bude nutno, znovu těžbu zahájiti.
S napjetím očekává se pokus vrtání uhlí a bylo by záhodno, aby jinak 
chudý kraj měl průmysl ve svém středu, když průmyslové kraje byly od-
trženy od republiky na severu a uhlí, které jest nutně zapotřebí, musí býti 
dováženo ze zabraného území za zvýšené ceny.
Ceny dříví stouply o 30%, a zvýšené kácení lesů naznačuje, že i o dříví 
bude v několika letech nouze.

Soupis hosp. zvířectva.
Ku dni 1/1 1939 proveden soupis dobytka v obci a zjištěno 27 telat, 27 ja-
lovic, 2 býci, 199 plem. krav, 22 koní, 1 kanec plem. 107 prasat a 234 koz.

Zánik slintavky.
Slintavka zanikla v Kotousově, Jarově, Úněticích, Čížkově, Smederově, 
Struhařích, Zdemyslicích, Těnovicích, Blovicích, Střižovicích, Nezvěsti-
cích, Žákavé, Želčanech, Vlčicích, Štítově, Zhůři, Borku Nebilovském, 
Mitově, Záluží, Žďáru, a Mišově.

Složení ob. zastup.
Ustaven Klub „Nár. Jednoty“ o 16 členech, Klub nár. strany práce 11 čle-
nů a 3 členové mimo kluby stojící.

Nemoci.
Nákaza spály a záškrtu pomalu mizí, 2 děvčata zemřely na záškrt /Jaro-
slava Tobrmanová z čp. 179 a Dana Sudová z čp. 357/
Dne 16. ledna t.r. oběsil se na půdě svého domku čp. 444 na Hájku 
Václav Soukup 40 letý žel. zříz, příčina neznáma.

Sázení stromků.
Správa ob. školy /říd. uč. V. Valenta/ vyžádala si povolení a určení míst 
k vysázení ovocných stromků městskou radou a navrženy místa: hliník 
v cihelně, Šibeniční vrch, Skalka a Háje. Jonákova Hora vynechána 
vzhledem k tomu, že několik pokusů výsadby stromků zklamalo, jen 
na úpatí vrchu udrželo se několik třešní, špatně rostoucích následkem 
azoické břidlice, která zmíněný vrch tvoří, a kde i bříza živoří na horké, 
břidličnaté půdě.

Okrašlovací spolek.
Okrašlovací spolek v Blovicích pracuje pilně, vysázeno kolem cesty ku 
Kamensku větší množství topolů, které se mají k životu, kolem potoka 
„Cecimy“ rovněž topoly, které byly z větší části poškozeny pasáky husí. 
30 laviček umístěno na vhodných místech, 3 na náměstí, v Sokolovně 
a Lidovém domu.
Bohužel, zakladatel okrašlovacího spolku, pan Raušar, ředitel škol. v.v. 
82 letý stařec, už pokračování svých prací nevidí, tvůrce sadu v Cecimě 
a Dubí oslepl, 50 let učil řadu generací, věnoval život svůj žákům, ško-
le a přírodě, neunavný činitel, spisovatel a autor monografických spisů 
okresu Blovického, zakladatel kulturních spolků v Blovicích, dočkal se 
nepříjemného osudu, který může člověka potkati - slepoty.
Zemřela ušlechtilá práce, kraj ztratil pracovníka zkušeného a obětavé-
ho, který tiše žil v Blovicích od roku 1876 co učitel a pozdější ředitel, 
člověk jemného vzdělání, pamětník spisovatelů a básníků J.Vacka- 
Kamenického a Vojt. Bělohrobského, prvního děkana, druhého učitele 
v Blovicích.
Líto jest člověku, dívati se na starce, který čeká dychtivě na návštěvu 
a který vyptává se, jak v obci spolky pokračují a při tom své zkušenosti 
doporučuje.

Změna funkcionářů.
Dne 27 února 1939 zbaven funkce starosty p. Petr Hrach podle § 65 zá-
kona o pohotovosti státu a jmenován starostou pan Jan Bystřický II. nám. 
starostův, II. náměstkem jmenován Václav Kašpárek, členem měst. rady 
jmenován Václav Mencl.

Slovensko.
Dne 14 března prohlášeno Slovensko za samostatný stát, presidentem 
zvolen Dr. Tiso.

Čechy a Morava v rámci Říše.
Dne 15 března obsazeno Česko- Slovensko říšským vojskem a Če-
chy a Morava postaveny do rámce Německé říše. Rovněž Slovensko 
16. března žádá Německou říši za převzetí ochrany a dává se Německu 
k disposici.
Podkarpatská Rus obsazena dne 16. března Maďarským vojskem. 
Občanstvo v Praze, v Plzni a v jiných městech přijalo vše klidně, práce 
a obchod šlo jako obvykle, nařízena dnem 17. března jízda po silnicích 
a cestách v pravo, provoz děje se klidně.

Rozpuštění parlamentu
Dne 21. března rozpuštěn parlament a ustaven 50 člený výbor k založení 
jednotné strany v Čechách a na Moravě.

Počasí.
Jaro hlásí se stálým sněhem, který taje, zemědělci nemohou prováděti 
polní práce, jest obava, že výnos úrody bude pochybný.

Pracovní tábory.
Pracovní tábory fungují, pořádány odvody nezaměstnaných a po lékař-
ské prohlídce přichází tito do pracovních táborů. Rodiny pak mají nárok 
na vyživovací příspěvek Kč 3.15 denně na osobu, pro více člennou rodi-
nu nejvyšší obnos Kč 16.- denně.
Na pořadu prací v obci jest úprava Jirotovy ulice a betonová lávka přes 
Úslavu.
Policejní hodina stanovena na 20. hod. v hostincích, zdržování obyva-
telstva do 21 hod.-
Po té prodloužena pol. hod. do 22. hod.- 21/3 1939 do 24 hod. a propůst-
ky pro obyvatelstvo od 21 hod. do 6 hod. ranní zrušeny.
Německé vojsko chová se vzorně a korektně vůči obyvatelstvu a pře-
stupky proti pořádku a obyvatelstvu jsou přísně trestány.
Nařízeno, aby nearijské obchody byly označeny bílou barvou /jméno 
majitele obchodu/ na viditelných místech /krámové dveře, výlohy atd.

Vyř. knihovny.
Referent státní osvětové služby vyzývá, aby z knihoven vyřazeny byly 
staré věci literárně bezcenné, knihy odporující národnímu cítění, knihy 
mravně závadné, knihy politicky závadné s tendencí proti dnešním po-
měrům /komunistické tendence./ Žádá výkaz vyřazených knih v tomto 
směru do 31/III. 1939.

Odevzdání zbraní.
Zbraně odevzdány obci mimo loveckých pušek a mají býti odevzdány 
voj. velitelství v Plzni. Jsou to většinou revolvery, brovningy pistole úřed-
níků a zřízenců pošt a peněžních ústavů.

Komunisté.
Do vyšetřování vzati p. R. Racek a Václav Sklenář jako bývalí funk-
cionáři komunistické organisace. Po 14 dnech propuštěni do svých 
domovů.

Počasí.
Počasí stále studené, místy sníh, práce zemědělců opožděné, rovněž 
zahradníci stěžují si do nepříznivého počasí, sazenice většinou pomrz-
ly, trh výroční konaný dne 29. března t.r. nebyl valný, trhovci měli málo 
zboží, dobytka přihnáno 362 kusů včetně 60 koní, kterých se prodala 
většina v ceně Kč 3.000- 6.000.- ježto vojenské koně na revers za-
půjčené byly odebráni zemědělcům, kteří na jarní práce nutně potahy 
potřebují.

Nákupy.
Od 15 března tr. dějí se velké nákupy látek, textilního zboží atd. ač není 
zde obav o toto zboží, obchody vyprázdněny, ač obyvatelstvo bylo upo-
zorněno na zbytečnost nákupu různého zboží, po několika dnech ochabl 
nákup zboží a život v obcích přichází do svých kolejí.

Pracovní tábory.
Pracovní tábory se osvědčují, nezaměstnaných ubylo, každý hledá prá-
ci, aby nebyl povolán do tábora. Mnoho dělníků jest najímáno do Ně-
mecka na práci smluvně.
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Policejní hodina, nařízená do 20 hod. prodloužena do 22 hod. a později 
do 24 hod. noční, nařízeno odevzdání zbraní, vyjma loveckých pušek, 
jichž majitelé mají platné honební lístky.

Zbrojní arsenál.
Vojenské vozy, děla, auta, zbraně odváženy do Sudet, šéfem civilní 
správy pro okresy Plzeň, Rokycany a Kralovice jmenován vrch. zemský 
rada Rheinhard v Plzni.
Vydán zákaz shromažďování, povolení divadel, přednášek, básní sol. 
výstupů vydává šéf civil. správy Rheinhard v Plzni.
Vojíni ročníku 1937 propuštěni, důstojníci a rotmistři propouštěni do ci-
vilních služeb.

Dne 8. dubna zemřel náhle JUdr. Josef Březina, advokát v Blovicích čp. 
19. dlouholetý starosta města, předseda ředitelství měst. spořitelny, atd.  
ve stáří 78 let.

Zákaz zábav.
Dne 12. května t. r. zakázány veškeré taneční zábavy a zostřen dohled 
na hostince. Celá řada mladíků odchází do Německa na práci,

stavební ruch.
v místě staví se letošním jarem 24 domků, stavební ruch jest úplný, ne-
dostatek cihel a cementu postihuje stavebníky, musí objednávat staveb-
ní potřeby z jiných míst, čímž zdražuje se potřeba o 30% stavebního 
nákladu, poptávka po stavebních místech jest velká /v roce 1914 domů 
254- nyní 528./

20/5 38 viděl D. Hufek, referent stát. osvět. služby MŠ a NO

Povodeň a úroda.
Stálé deště a studené počasí, hlášeny povodně na Slánsku, rozvodně-
na Berounka, Vltava, několik osob utopeno, z rolí sebrána prsť, v místě 
voda nevystoupila z břehů, pouze senoseč poškozena deštěm, jetele 
podehnívají, obilí lehá, jest obava ze špatné úrody.
V obcích na jih padaly kroupy, obilí potlučeno, ustavičné chladné počasí 
neprospívá rolím ani zahradám, ovoce většinou spadáno. ač sklizeň vy-
padala slibně.
Obci zaslán dotazník 
o lesním hospodářství, 
a nařízena těžba zvýšená 
o 50% s výhradou těžení 
užitkového dříví, do konce 
září t.r. musí býti posečení 
provedeno.
Změna počasí nastala, 
stálé sucho hubí plodiny, 
obilí jest málo, orba pro 
velká suchá prováděti se 
nedá, dne 1/9 1939 na-
řízeno zatemnění obce 
a provedeny přípravy C.
P.O. vydáno nařízení od-
vedení zbraní do Plzně, předvedeno 6 koní do Plzně, nařízen všeobecný 
klid v obcích, nařízení označení obecních úřadů dvojjazyčnými tabulka-
mi současně a orientačními a uličními tabulkami. nařízení provésti sou-
pis koní v obci, dále provedení kalkulace cen, výnosu domů v Blovicích.

Oprava lávky.
Oprava železné lávky u mlýna čp. 82 zadána f. Fr. Zeman z Plzně za K. 
9.971.15 která veškeré železné součástky poškozené znovu nahradila, 
podlaha betonová zadána f. Jar. Fiala. staviteli v Blovicích za K. 3.930.- 
Nátěr lávky provedla fy. „Santor“ v Plzni za K. 2.887.02 za 1 bm.

Obmezení mýdla a benzinu
Suché počasí nedovoluje vzrůstu hub, úbytek ten znamená mnoho pro 
chudé občanstvo, úroda brambor bude nepatrná, podléhají hnilobě, 
cena stanovena na K. 85 za 100 kg, dne 12/9 t.r. zakázán volný prodej 
mýdla a nařízen soupis mýdla v obchodech, krámy se prázdní rychlými 
nákupy, obchodníci a trafikanti obmezují vydání zboží na nejmenší míru, 
benzin a oleje vydávají se pouze na bloky říšského úřadu v Plzni, zákaz 

jízdy auty pro zábavu neb na návštěvy, povoleno pouze pro špeditéry 
a obchodní cesty.

Stavební ruch.
Stavební ruch byl letos značný, postaveno 38 nových domů mimo stodol, 
chat, kůlen, prádelen. Obec sama parceluje 18 míst na Hájku u cihelny, 
Jan Zikán ze Srb parceloval pozemky na 22 stav. míst u viaduktu k Seči, 
které jsou s ½ zastavěny.

Úprava parku.
Provedena výměra pozemků v Cecimě za účelem zřízení parku, pro-
veden soupis židů v obci s tím, že nedostanou povolení k vystěhování 
pokud nebudou míti poplatky a dávky zaplaceny.

Úprava Jirotovy ulice
Úprava Jirotovy ulice zadána fy. Jar. Fiala stavitel v Blovicích za 135.000 
K. včetně chodníků a kanalisace.

Úprava věžních hodin
Provedena úprava věžních hodin světelných za K. 7.107 bez montáže fy. 
J. Blažek v Blovicích, číselníky a rafie dodala fy Hejnal v Mělníku.

Nastala doba dešťů. zemědělské práce přerušeny, dne 19.9. nabylo plat-
nosti zdražení piva a tabáku válečnou přirážkou o 20%.
28. září dostavil se silný mráz, který trval 4 dny.

Stravovací akce
2/10 vzešla v platnost stravovací akce, dne 3/10 nařízeno vyvěšení pra-
porů na oslavu pádu Varšavy.
Stravovací akce značí na osobu ¼ l mléka 40 dkg cukru, ½ masa 4 dkg 
kávy 2.90  kg chleba, 12.5 dkg mýdla na osobu týdně.
24/10 konány odvody koní na hříšti, padá sníh, prší, nelze v polích pra-
covati.
28. říjen prošel v obci klidně, vydán zákaz nošení Masarykovských če-
pic, sníh padá s deštěm.
Nařízeno zatemnění v obci, provedeny přípravy členů C.P.O. siréna na-
montována na hasičské skladiště.

Polomy v lesích.
Ve dnech 6, 7 a 8 prosince strhla se sněhová vánice, která způsobila 
v lesích strašné polomy, na Dubí a v Kamensku přes 11.000 kmenů /970 
plnometrů/ v Seči 4 000 plnm. Hradiště 7 000 plnm. pohled na lesy byl 
ubohý, stromy přelámány a vytrhány i s kořáním ze země, celé řady stro-
mů zapleteny do sebe, hotové tunely, sněhu na 50 cm vysoko, dne 28/12 
mráz 25%, dne 30/12 26%

Ubytování říšské posádky
téhož dne ubytováno vojsko 240 mužů říšských a 320 koní v Sokolovně, 
v Lidovém domě, důstojníci a kanceláře v hotelu „Panský dům“ nemoc-
nice v čp. 18.
Velitelství platí za ubytování důstojníka K 8, za muže K. 4.- za 1 koně  
K. 1.-

Poukázky na oděv a obuv.
Došly poukázky na oděv a obuv, fronty před obchody se uvolnily, zaříze-
ny mlecí výkazy pro samozásobitele /21 kg obilí na osobu měsíčně/ pro-
veden soupis dojnic, zřízeny sběrny másla a mléka, sběrna sádla a loje 
u Ant. Končela čp. 200, sběrač Jan Bečvář z čp. 27.

Porážky vepřů.
Nařízení, že řezníci nesmí porážeti vepře pod 80 kg, samozásobitelé pod 
100 kg, řezníci jsou povinni odvésti veškeré sádlo řemenové sběrně vy-
jma střevního a břišního sádla, z domácích porážek pak odvádí se 4 kg 
řemenného sádla sběrnám.

Přepsala: D.Š.

Zdroj: 
Památnik ochranného města Blowic, str. 90 vlevo – 94 vlevo, dostupné z: http://
www.portafontium.eu/iipimage/30560322
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odPadové HosPodaření
V této rubrice se občas zmiňujeme o od-
padovém hospodaření našeho města. 
Město se snaží udržet rovnováhu mezi tře-
mi základními pilíři odpadového hospoda-
ření tak, aby cena za jeho likvidaci zůstala 
přijatelnou. Tyto pilíře jsou následující:
1. Likvidace komunálního odpadu je služ-
bou, kterou města zajišťují pro své ob-
čany. Za tuto službu platí občané obcím 
poplatek za odpady. V Blovicích aktuálně 
tento poplatek nestačí a město doplácí za 
likvidaci odpadů svých občanů (a firem 
sídlící v Blovicích) více než 400 Kč ročně 
na jednu osobu. Prostě řečeno – likvidace 
odpadu je drahá a v okamžiku, kdy bu-
dou uzavřeny zatím poměrně levné velké 
skládky, bude čím dál dražší. 
2. Domácnosti i instituce produkují znač-
né množství biologického odpadu, který 
může být velmi snadno a lokálně (bez dra-
hých technických zařízení nebo dopravy) 
vracen do oběhu v podobě obohaceného 
kvalitního kompostu: Ten může být ihned 
zapojen do pěstebních postupů a vracet 
živiny zpátky do půdy.
3. Primární zdroje surovin na Zemi se 
s rozvojem člověka postupně vyčerpávají. 
Díky technologickému pokroku v posled-
ních dekádách dochází k inovativnímu re-
cyklování řady materiálů. Recyklace vede 
nejen k šetření primárních zdrojů, ale 
i k výrobě materiálů, které přináší v oblas-
ti trvanlivosti nebo zpracovatelnosti novou 
přidanou hodnotu. 

o co se snažíme v oblasti množství vy-
produkovaného obsahu
Množství odpadů je poměrně stabilizova-
né v posledních čtyřech letech se daří sta-
bilizovat – tedy i při mírně se zvyšujícím 
počtu osob se pohybuje celkové množství 
odpadu v hodnotách kolem 850 tun ročně. 
Zároveň se snižuje množství neseparova-
né části odpadu. Chceme do budoucna 
připravit programy pro občany, resp. po-
změnit způsob vyvážení tak, aby byli zvý-
hodněni ti, kteří se recyklaci druhotných 
surovin, resp. bioodpadu efektivně věnují.
o co se snažíme v oblasti bioodpadu
V loňském roce Město Blovice připravilo 
ve spolupráci s Mikroregionem Úslava 
projekt, který umožnil pořídit stovkám 
blovických občanů domácí kompostéry. 
Vnímáme, že řada občanů nemá místo, 
kam by kompostér umístila, přestože by 
vlastní organický odpad recyklovat také 
chtěli. Uvažujeme proto o malé městské 
kompostárně, která by v souladu s druhým 
pilířem umožnila zalevno a ekologicky lik-
vidovat tento energeticky a výživově bo-
hatý bioodpad z domácností.
 
o co se snažíme v oblasti recyklace 
ostatního odpadu
Třídění a odvoz separovaného odpadu 
(papír, plasty, sklo) je obvyklým stan-
dardem již desítky let. Díky inovacím ale 

mohou být a jsou recyklovány i materiá-
ly, které dříve končily na skládkách nebo 
v kanálech. 
Od roku 2021 recyklujeme ve sběrném 
dvoře také kuchyňský olej a textil. Od 
1. 3. 2022 pak rozšiřujeme sběrná místa 
na tyto odpady i mimo sběrný dvůr: jestli-
že jsme tedy za rok 2021 ve sběrném dvo-
ře sebrali 6 tun textilu a 900 kg použitého 
kuchyňského oleje, rozšířením systému 
očekáváme nárůst recyklace těchto suro-
vin. 
Proč ale recyklovat kuchyňský olej? Dů-
vodů je několik; je všeobecně známo, že 
lít olej do odpadu nebo dokonce do dřezu 
není vůbec dobré – olej ve dřezu poškozu-
je odpadní potrubí, kanalizaci může zase 
neprodyšně ucpat. Správné je ho nalít 
do sběrných (ideálně plastových) nádob 

a odnést na sběrné místo. Takový olej je 
po recyklaci použitelný jako příměs do pa-
liv. A na poli místo řepky by pak mohlo růst 
něco jiného. 
Recyklace textilu má několik podob. 
V nejjednodušší podobě je stále použitel-
ný textil předán neziskovým organizacím 
a stane se součástí humanitární pomoci. 
Část textilu může skončit ve spalovnách 
na energetické využití nebo se z něj vyro-
bí hadry na vytírání. V neposlední řadě se 
textil stává významnou surovinou, která 
je po odstranění kovových částí lisována 
a tepelně zpracována na plastu podob-
nou surovinu, ze které se vyrobí předměty 
jako lavičky, kompostéry, obklady, povalo-
vé chodníčky, květníky nebo herní prvky 
u dětských hřišť.

Pavel Vlach

Obr. 1. Recyklováním textilu vznikají odolné, různě zpracovatelné materiály. Ilustrační foto.

Obr. 2: Z recyklovaného textilu se mohou vyrábět různé předměty. Ilustrační foto

Město a životní prostředí
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Vážení čtenáři,
když jsem v uplynulém týdnu na obloze 
spatřil typickou siluetu velkého černého 
ptáka odlétajícího od rybníka Cecima 
směrem ke Kamensku, a druhý den na to 
viděl ptáka stejného druhu sedět na vlhké 
louce u Žákavé, bylo o „symbolu“ ochrany 
v tomto březnovém čísle BN rozhodnuto. 
Dnešním druhem ptáka je další silně ohro-
žený druh, čáp černý (Ciconia nigra).

Čáp černý
je méně známý příbuzný čápa bílého. Zá-
roveň je mnohem méně početný a jeho 
způsob života je daleko skrytější než 
u známějšího kolegy. Čáp černý má široké 
geografické rozšíření, z centrální Evropy 
až po sibiřskou tajgu a severovýchod-
ní Čínu a Koreu. Na počátku 20. století 
tento druh z části Evropy zcela vymizel, 
ve 30. letech se začal znovu vracet. Ten-
to trend pokračuje a čápu černému se 
úspěšně daří osidlovat další lokality ve 
střední a západní Evropě. Jeho počty se 
zvyšují. Zatímco před sto lety na našem 
území hnízdilo jen několik párů v lužních 
lesích jižní Moravy, po druhé světové vál-
ce se druh začal šířit i do Čech a v 60. až 
80. letech se rozšířil na vhodné lokality na 
celém území ČR. Po roce 2000 byla jeho 
populace odhadována na 300–400 hnízd-
ních párů, při sčítání v roce 2014 byl vý-
sledný odhad 505 párů. Dnes je jich prav-
děpodobně mnohem více. Na Blovicku se 
vyskytuje teprve v posledních dekádách, 
když se jako první objevil na Bukové hoře 
u Ždírce. 
Čáp černý žije skrytě v lesích a k hníz-
dění využívá zejména vzrostlých stromů. 
Upřednostňuje především rozsáhlé lesy 
u vodních toků případně i stojatých vod. 
To proto, že jeho oblíbenou potravou jsou 
ryby až do velikosti 25 cm. Kromě toho 
se živí hmyzem, požírá též obojživelníky, 
plazy a na vlhkých loukách loví rovněž 
drobné hlodavce a mladé ptáky, stejně 
jako čáp bílý. 

Najít hnízdo čápa černého je na rozdíl od 
jeho příbuzného velmi těžké. Hnízdí na 
vysokých stromech, někdy využívá jako 
základ hnízda dravců, hnízdo každým 
rokem dostavuje. Hnízdo staví ihned po 
příletu v polovině března, pokud došlo 
k úhynu partnera, najde si rychle jiného 
a pak dochází přímo na hnízdě k páření. 
Snáší 2–5 vajec, ze kterých se líhnou asi 
po měsíci šedá mláďata. Šedá barva jim 
zůstává až do asi 3 roků věku, kdy pohlav-
ně dopívají a jejich zobák a nohy se zbarví 
výrazně červeně. 

Čáp černý opouští naši vlast v září a při 
migraci do Afriky využívá dvě cesty – ji-
hozápadní přes Gibraltar a jihovýchodní 
přes Bospor nebo Dardanely.
V letech 1995–2000 se u nás uskutečnil 
projekt Africká odysea, kdy bylo něko-

lik čápů trasováno vysílačkami po dobu 
pěti let. Dodnes tento projekt drží rekord 
v délce nepřetržitého sledování jednoho 
zvířete. 
Čáp černý je nádherný velký pták, který 
ale loví ryby na řekách i malých tocích – 
tím konkuruje člověku a bohužel je čím dál 
tím častěji brán jako úhlavní nepřítel ry-
bářů, podobně jako vydra nebo kormorán. 

Pavel Vlach

Symboly ochrany přírody

Obr. 1. Čáp černý v letu. Foto: M. Leseine, 2013

Obr. 2. Čáp černý na lovišti v Hortobágách v Maďarsku. Foto: M. Valentini, 2016.
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Vážení a milí příznivci Muzea jižního Plzeňska 
v Blovicích, p. o., konec měsíce března bude 
v našem muzeu ve znamení blížících se Ve-
likonoc. Přesto, že se ani v letošním roce náš 
zámecký velikonoční jarmark neuskuteční, jako 
každý rok se interiér zámku Hradiště vyzdobí 
jarními a velikonočními motivy. Muzejní expozi-
ce budou doplněny o tematické sbírkové před-
měty. Návštěvníci se mohou těšit například na 
rozměrnou řehtačku, která pochází z blovické-
ho kostela sv. Jana Evangelisty. V měsíci břez-
nu a dubnu můžete navštívit tři výstavy zpří-
stupněné v prostorách zámku Hradiště a také 
několik tematických akcí.
V úterý 12. 4. na vás čeká genealogický 
workshop „Základy genealogie aneb najdi 
své předky“, jenž spojuje přednášku a praktic-
ké ukázky základních dovedností nutných k vy-
pracování vlastního jednoduchého rodokmenu. 
Účastníci si vyzkouší třídění materiálu z rodin-
ného archivu, čtení starého písma nebo práci 
s matričními výpisy. Kurz trvá přibližně hodinu 
a půl a může se ho účastnit maximálně dvacet 
osob, proto neváhejte s rezervací!
Na Zelený čtvrtek 14. 4. pro vás chystáme ve-
likonoční otevřenou dílnu. Prohlídka vyzdo-
bených expozic bude doplněna poutavým vý-
kladem, který návštěvníkům přiblíží velikonoční 
tradice a zvyky. V tematické dílně si společně 
vyrobíme figurku smrtky, kterou následně vy-
neseme ze zámku k potoku a od něj si nazpět 
odneseme ozdobené líto. Za zvuku klapaček 
a řehtaček projdeme zámeckým parkem, aby-
chom dle tradice nahradili zvony, které „odlétají“ 
na Zelený čtvrtek do Říma.

Již pouze do 26. 3. je v přízemí zámku Hradiš-
tě k vidění výstava „Zbožnost, spása a život 
věčný. sv. jan nepomucký a barokní doba“. 
Tato výstava byla připravena u příležitosti 
300. výročí blahořečení sv. Jana Nepomuc-
kého a je přizpůsobena osobám s omezenou 
schopností pohybu a orientace. Výstava byla 
realizována s finanční podporou Ministerstva 
kultury ČR.
Navštivte také výstavu „naše paní božena 
němcová ii“, která představuje další část 
z bohaté literární tvorby přední české spisova-
telky. Tentokrát se autoři Drahomíra Synáčová 
a Michal Červenka soustřeďují na spolupráci 
spisovatelky Boženy Němcové s hrabětem Ha-
nušem Krakovským z Kolovrat, někdejším ma-
jitelem zámku a panství Hradiště. Mezi vysta-
venými exponáty naleznete bohatě ilustrovaná 
vydání řady autorčiných děl. 
V úterý 26. dubna proběhne xiii. Zámecký 
literární večer, který bude tentokrát věnován 
spisovatelce Boženě Němcové a hraběti Ha-
nušovi Krakovskému z Kolovrat. Hrabě Hanuš 
sponzoroval jednu z autorčiných studijních cest 
na Slovensko. Vlivy slovenského folkloru pak 
Němcová využila ve své románové tvorbě. Hra-
bě Hanuš se stal dokonce inspirací pro jednu 
z postav románu Pohorská vesnice, ve kterém 
Němcová poutavě prolíná chodské a slovenské 
lidové tradice a zvyky. Ukázky z autorčiny tvor-
by laskavě přečtou Milena Durasová a Zdeněk 
Sviták a o hudební doprovod se postará Zá-
kladní umělecká škola Blovice. 
Již od února máme zpřístupněnu výstavu 
„Z krejčovských dílen a salónů“, která po-

otevírá svět dovednosti, zručnosti i fantazie od 
nepaměti spojený s krejčovským řemeslem. 
Připomíná mj. historii Společenstva krejčích 
v Blovicích a činnost cechů a profesních spo-
lečenstev v regionu jižní Plzeňsko. Zároveň 
návštěvníky ve zkratce provádí dobovými 
módními styly. Bohatou koláž z dobových 
oděvů, oděvních doplňků, fotografií, módních 
listů, odborných časopisů, dokumentů i kore-
spondence, šicích strojů nejrůznějších značek 
a mnoha dalších předmětů, které představují 
nezpochybnitelné půvaby minulých časů, si 
bude moci veřejnost prohlédnout v zámeckém 
výstavním sále do 15. května.
Více informací naleznete na našich webových 
stránkách, FB a IG. Během března i dubna 
máme otevřeno v běžné otevírací době, tj. od 
úterý do soboty, od 9.00 do 15.00. 

kalendáriUm akcí:

výstavy
Zbožnost, spása a život věčný. 
sv. jan nepomucký a barokní doba 
21. 10. 2021 – 26. 3. 2022

naše paní božena němcová ii 
20. 1. – 30. 4. 2022

Z krejčovských dílen a salónů
10. 2. – 15. 5. 2022

akce
Základy genealogie aneb najdi své 
předky – genealogický workshop 
(vede Mgr. Jaroslava Smetanová) 
12. 4. 2022 od 17 hodin

velikonoční otevřená dílna – 
doprovodný program 
pro celou rodinu 
14. 4. 2022
9.30–11.30 a 13.00–15.00 hodin

xiii. Zámecký literární večer – 
božena němcová 
a Hanuš krakovský z kolovrat
26. 4. 2022 od 17 hodin

kvíZ

?

??
?

?
Jak se jmenuje příručka základních střihů 
a modelů z přelomu 30. a 40. let 20. století?

a) DÉLKA      
b) MÍRA
c) NORMA

Odpověď naleznete na výstavě 
„Z krejčovských dílen a salónů“.

Správná odpověď z minulého čísla: 
b) Pohorská vesnice

Muzeum jižního Plzeňska v Blovicích
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blovické osobnosti – 
děkan jan milostín kratocHvíle 
(1818–1899) 
České národní obrození probíhalo v několika fá-
zích. Od znovuzrození jazyka až k vytvoření sebe-
vědomého národa, který byl v roce 1918 schopen 
vyčlenit se z Rakouska-Uherska a stát se jedním 
z nejvyspělejších států tehdejší Evropy. Zásluhu 
si na tomto úspěchu může připsat i řada lokálních 
osobností, které se doby samostatnosti sice ne-
dožily, ale jejich působení nezůstalo zapomenuto. 
Patřil mezi ně i blovický děkan Jan Kratochvíle. 
Narodil se 26. dubna 1818 jako syn sedláka Vác-
lava Kratochvíle a jeho ženy Barbory v Újezdci, 
dnešní místní části městečka Bělčice v Jihočes-
kém kraji. Matriky prozrazují, že malý Jan spat-
řil světlo světa jako jejich čtvrté dítě a první syn 
z celkem šesti sourozenců. Kromě mladšího bra-
tra Václava tak měl ještě sestry Annu, Mariannu, 
Barboru a Marii. 
Vzdělával se postupně na gymnáziu v Písku 
a v Praze. Posléze vystudoval bohosloví v Praze 
a v Českých Budějovicích. Kromě rodné češtiny 
ovládal minimálně v psané formě ještě němčinu 
a latinu. Kněžského svěcení se dočkal ve svých 26 letech v roce 1844. 
Nejdříve zastával ve Starém Sedle u Orlíka nad Vltavou funkci kaplana, 
znamenající v katolickém názvosloví pomocníka faráře nebo děkana. 
Čtyřicátá léta 19. století vyvrcholila revolucí v roce 1848, která zasáh-
la i Habsburskou monarchii v srdci Evropy. Předznamenala vznik par-
lamentní monarchie v 60. letech 19. století, přestože se revoluční vlně 
v roce 1848 zrušit absolutismus a natrvalo prosadit ústavní pořádky 
nepodařilo. Kaplan Jan Kratochvíle nezůstal stranou. Zasedal dokonce 
v říšském ústavodárném sněmu za Březnici. Ten se nakonec rozešel, 
aniž by dosáhl výraznějších úspěchů. Jan Kratochvíle se tak prokazatel-
ně znal s Františkem Ladislavem Riegrem a tím i Františkem Palackým, 
vedoucími postavami české politické scény 50., 60. a 70. let 19. století. 
V roce 1849 změnil působiště a stal se kaplanem v Blovicích, o dva roky 
později administrátorem v Seči, tedy zastupujícím knězem na uprázd-
něné farnosti, a v roce 1856 nejdříve administrátorem a poté farářem 
v Horšicích u Přeštic. V 60. letech jeho kariéra pokračovala. Získal ti-
tul vikáře střídnictví Nepomuckého a následně titul konzistorního rady. 
V roce 1869 je po smrti svého předchůdce Jaroslava Vacka Kamenic-
kého jmenován děkanem v Blovicích, knězem stojícím v čele několika 
farností. Zde setrval až do své smrti. Za jeho života se mu dostalo ještě 
dalších církevních poct. 4. března 1889 mu císař František Josef I. udělil 
na návrh Martina Josefa, šestého biskupa českobudějovické diecéze, 
titul čestného kanovníka Katedrály Českobudějovické. V roce 1892 mu 
přibyla ještě čestná funkce arcikněze klatovského okresu. 
Své literární dílo v podobě náboženských spisů publikoval Jan Krato-
chvíle především v církevních a náboženských edicích a to v budějo-
vické „Bibliothéce kazatelské“ a „Posvátné kazatelně“ kněze, sběratele 
lidových písní a pohádek a spisovatele Beneše Methoda Kuldy. Po 
vzoru tehdejších českých vlastenců si ke svému jménu přidal pří-
domek „Milostín“ a používal ho v psané tvorbě. Po Jaroslavu Vacku 
Kamenickém také převzal vedení blovické farní kroniky a vyhotovoval 
zápisy až do své smrti v roce 1899. Jeho řádky, psané specifickým 
rukopisem, svědčí o velkém vlasteneckém entuziasmu. 
V roce 1875 popsal například osobnost zemřelého císaře Ferdinanda I., 
posledního českého korunovaného krále, dožívajícího na Pražském 
hradě, jako „panovníka, jenž nám potvrdil naše stará dobrá práva, (…) 
jenž sňal milionům lidí kruté břímě poddanství i roboty, (…) jenž zvláště 
miloval český národ.“ Ještě více vyznívá jeho národovecké zanícení 
v citaci proslovu k získání darů pro dostavbu Katedrály svatého Víta 
v roce 1883, která se dochovala v blovické farní kronice: „Národ český, 
pln nadšení, musám vzdělal krásný chrám (Národní divadlo pozn. aut.). 
Chrám, než Němcům k pohoršení, k chloubě, ke cti slouží nám. Umělci 
proň tvoří díla, díla krásy, dobra, pravdy, původní z nich sálá síla. Seč 
na slavném králův hradě truchlí opuštěný stan, první z budov svatých 
v řadě, v pozadí odstrčen dán. Zdroj ten víry, mravů, ctností, poklad 
otcův umění, schránka našich světců kostí, hle, studem se rumění“. 
Ideově tak navazoval na činnost svého předchůdce v úřadu a podle 

všech dokladů si jeho činnosti vážil. Podílel se i na 
organizaci postavení důstojného pomníku na jeho 
hrobě, na který se sehnaly peníze až v roce 1885, 
tedy 16 let po jeho smrti. Do farní kroniky pak 
poznamenal: „Konečně po létech dospěli jsme 
k tomu, že jsme dne 8. září 1885 prvoděkanu zdej-
šímu slovutnému básníku Frant. Jaroslavovi Vac-
ku-Kamenickému slušný pomník postaviti mohli.“ 
Bez děkanova zapojení by se realizace celého 
projektu nezdařila. 
Vedle pastorační úlohy se duchovní v 19. a v prv-
ní polovině 20. století stále významně uplatňovali 
ve školství, kde náboženství patřilo mezi důležité 
předměty. Jan Kratochvíle nebyl v tomto směru 
výjimkou. Přestože na blovické faře nepůsobil 
sám, vedl podle blovické školní kroniky v průbě-
hu let výuku náboženství v několika třídách. Tato 
činnost patřila především do kompetence kapla-
nů. Zároveň zasedal jako zástupce církve v míst-
ní školní radě. Ze svého majetku pak například 
v roce 1891 věnoval deset zlatých při sbírce na 
školní pomůcky pro chudé děti. 
V Blovicích se Jan Kratochvíle angažoval i v ko-
munální politice. V osmdesátých a devadesátých 

letech 19. století zasedal v městském zastupitelstvu. V roce 1889 
se dokonce účastnil delegace k tehdejšímu rakousko-uherskému 

Portrétní  snímek  děkana  Jana  Kratochvíle  od 
fotoateliéru Hrnek a Robošta z Plzně, datovaný 
do 2. poloviny 19. století 

(Sbírka MJP v Blovicích, p. o.).

Dopis Františka Ladislava Riegra Janu Kratochvílemu z března 1849. Rieger v dopise 
oznamuje příteli zprávu, že byl uveřejněn článek „Obrana naší politiky ve Vídni a Kromě-
říži“. V dopise žádá, aby jemu nebo Františku Palackému zaslal souhlas s touto výzvou.

(Sbírka MJP v Blovicích, p. o.).
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dějiny blovickéHo PoHostinství

ministru spravedlnosti Friedrichu Schönbornovi společně s hrabětem 
Pállfym, blovickým starostou Josefem Karlíkem a notářem Ebenstrei-
tem. Projednávali záležitosti okresního soudu v Blovicích. Již o deset 
let dříve jej při příležitosti 35. výročí jeho vysvěcení na kněze město 
Blovice jmenovalo čestným měšťanem. 
Děkan Jan Milostín Kratochvíle zemřel po delší nemoci 10. ledna 1899. 
Místo svého posledního odpočinku nalezl na blovickém hřbitově. 

Mgr. Jaroslava Smetanová, 
Oddělení historie a společenských věd

Prameny a literatura:
Otto, Jan: Kratochvíle, Jan Milostín. Ottův slovník naučný, XV. díl, s. 93. 
Životopis Jana Milostína Kratochvíle na Wikipedii. Dostupné na https://cs.wikipe-
dia.org/wiki/Jan_Milost%C3%ADn_Kratochv%C3%ADle
Znaky, hodnosti, titulatura církevních hodnostářů v katolické církvi. Dostupné na
https://cirkevnihistorie.estranky.cz/clanky/znaky-a-tituly-katolickych-duchovnich.html
SOkA Archiv Plzeň-jih, Fond Děkanský úřad Blovice – farní úřad církve římsko-ka-
tolické, Farní kronika Blovice 1780–1926. Dostupné na https://www.portafontium.
eu/chronicle/soap-pj/00017-dekanstvi-blovice-1780-1926
SOkA Archiv Plzeň-jih, Fond Obecná škola Blovice, Kronika obecné školy 
1870–1916. Dostupné na https://www.portafontium.eu/chronicle/soap-pj/00012-
-skola-blovice-1870-1916

lidový dům
Místo, kde dnes stojí blovický Lidový dům 
v Bělohrobského ulici čp. 78, má zajímavou 
stavební minulost. Nejpozději od roku 1880 
zde existoval hostinec, který provozovala 
rodina Zieglerů. V roce 1926 byl majitelem 
objektu starého hostince mlynář František 
Dobiáš, který ho prodal blovické Dělnické 
tělovýchovné jednotě (DTJ). DTJ nechala 
opravit původní hostinec, kde vznikl i byt 
pro hostinského a spolková schůzovní míst-
nost. Za hostincem byla postavena budova 
s velkým sálem a prostorným jevištěm. Sál 
sloužil jako tělocvična, divadlo nebo taneční 
parket. První ples se v Lidovém domě měl 
konat 29. ledna 1927. Nájemcem nového 

hostince byl od roku 1926 Josef Svoboda. 
Po něm se na tomto místě vystřídala řada 
dalších provozovatelů. V Lidovém domě 
fungoval divadelní odbor DTJ a hrálo se zde 
i loutkové divadlo. Ke konci 20. let 20. stole-
tí vznikl pěvecký spolek „Úslavan“, později 
přejmenován na „Bělohrobský“. 
Lidový dům se měl na počátku 50. let 20. sto-
letí dostat do majetku města Blovice. V roce 
1949 byla v objektu zřízena organizace Dům 
osvěty. Od roku 1953 působila na okresní 
úrovni. Blovický okres fungoval v letech 1949 
až 1960. Dům osvěty zajišťoval centrální 
metodické řízení oficiálně povolené kulturní 
činnosti obcí v blovickém okrese. V Lidovém 
domě probíhaly tematické přednášky, výsta-

vy a působily zde divadelní a hudební sou-
bory. V roce 1957 byl Dům osvěty přejme-
nován na Okresní dům kultury a vzdělávání. 
Po zrušení okresu Blovice zůstal Okresní 
dům kultury a vzdělávání v Lidovém domě 
až do roku 1963, kdy v něm začal fungovat 
blovický Závodní klub ROH n. p. Škoda Blo-
vice (Lekov Blovice). Závodní klub zajišťoval 
na přelomu 60.–70. let 20. století značnou 
část oficiálních kulturních akcí pořádaných 
ve městě. V roce 1979 došlo k modernizaci 
zařízení a provedení stavebních úprav Lido-
vého domu. Od roku 1980 provozoval objekt 
Sdružený klub pracujících v Blovicích, který 
zřizovalo město Blovice. 
V roce 2008 získalo město finanční pro-
středky z fondů Evropské unie na realizaci 
zásadní přestavby Lidového domu. V pod-
krovních prostorech nového objektu ústícího 
do Bělohrobského ulice sídlí od roku 2010 
městská knihovna. Dnes je Lidový dům pro-
vozován Městským kulturním střediskem Li-
dový dům Blovice, příspěvkovou organizací 
města Blovice. Část objektu stále slouží jako 
pohostinství.

Rudolf Mencl 
a Mgr. Michal Červenka

Zdroje:
Státní okresní archiv Plzeň-jih se sídlem v Blovi-
cích, ARCHIV MĚSTA BLOVICE.
Státní okresní archiv Plzeň-jih se sídlem v Blovi-
cích, KRONIKA MĚSTA BLOVICE, 1837–1954.
HNOJSKÁ, Vendula a kolektiv blovických pamět-
níků. Blovice očima pamětníků. 1. díl. Blovice: 
Muzeum jižního Plzeňska, 2007. ISBN 978-80-254-
0856-8.
KOVÁŘÍK, Václav. Blovice 1284–1984: 700 let měs-
ta. Blovice: Měst. NV, 1984.
VYORÁLEK, Radimír. 90 let tělovýchovy a 50 let 
kopané v Blovicích. Blovice: TJ Sokol, 1979.Lidový dům před přestavbou, před rokem 2010. Foto: Městské kulturní středisko Lidový dům Blovice

Hrob děkana Jana Kratochvíle na blovickém hřbitově v roce 2019 
(Fotoarchiv MJP v Blovicích, p. o.).
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Vážení čtenáři,
v pravidelné rubrice Vám opět přináším přehled kulturních akcí v Li-
dovém domě. V pátek 18. března se pod taktovkou 4. ročníku Gym-
názia Blovice uskuteční dlouho očekávaný maturitní ples na téma 
„Viva Las Vegas“, který odstartuje od 19 hodin. O týden později se 
můžete těšit na již tradiční a oblíbený disco ples, který rozprou-
dí celý sál v sobotu 26. března od 20 hodin! Předprodej vstupenek 
a rezervace stolů probíhá v kanceláři MKS LD Blovice. Měsíc bře-
zen zakončíme klasicky tanečním podvečerem s václav žákov-
cem a aničkou volínovou, který proběhne ve čtvrtek 31. března 
od 16 hodin. Městská knihovna si pro ty nejmenší připravila další 
pohádkovou cestu, o které najdete více podrobnosti v informacích 
z knihovny.

U nejmenších diváků ještě chvilku zůstanu, protože k nám v květ-
nu (v neděli 29. března) opět přijede populární michal nesvadba, 
tentokrát se show 
Michalovi mazlíčci 
aneb Když máš na 
opasku ještě dvě 
volné dírky za pře-
zkou, tak si nehraj 
na to, že jsi dospě-
lý. Po vystoupení 
se Michal s dětmi 
fotí a podepisu-
je! Na akci již nyní 
Michalovo produkce spustila online předprodej vstupenek přes  
www.ticketportal.cz. Další podrobnosti a přímý odkaz naleznete na 
našich webových stránkách. 

V květnu také plánujeme realizaci závěrečného plesu kurzu tance 
a společenské výchovy, který byl na konci loňského roku zrušen. 
Nyní zjišťujeme zájem a přibližný počet účastníků akce a o podrob-
nostech Vás budeme brzy informovat. Po konzultaci s našimi taneč-
ními mistry je naplánovaný datum konání plesu na pátek 20. května. 

Nově v Lidovém domě letos realizujeme akademii třetího věku! 
Celkem jsme si pro Vás připravili tři témata pořadu, kterými účast-
níky provede zkušený lektor. Na co se tedy můžete těšit? V úterý 
3. května od 17.30 můžete nahlédnout do zábavné historie medicíny. 
Pokračovat budeme 6. září zábavnou historií kriminalistiky a letošní 
cyklus zakončíme 1. listopadu na téma zábavné historie filmu. Před-
nášky se budou konat v prostorách knihovny.

Nadále sledujte naše informační kanály a vývěsní plochy, na 
kterých budeme vždy uveřejňovat aktuální informace – web: 
www.lidovydumblovice.cz, FB a INSTAGRAM @ldblovice.

Těším se na společné kulturní zážitky!

Za Lidový dům Bc. Václav Podroužek
ředitel MKS Lidový dům Blovice

kUltUrní PřeHled
18. 3.    maturitní ples – 4. ročník
22. 3.    autorské čtení – 
   Primabasovy toulky časem
26. 3.    disco ples
31. 3.    taneční podvečer 
   s v. žákovcem

22.–31. 3. knihovna
   dračí stezka pro děti

bližší informace o dalších 
plánovaných akcích naleznete na:
 webu – www.lidovydumblovice.cz 
 Facebooku –  
www.facebook.com/ldblovice 
 instagramu –  
www.instagram.com/ldblovice 
 telefon – 371 522 236
 email – info@ldblovice.cz 

Informace z Lidového domu
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Informace z knihovny
oHlédnUtí Za ProběHloU 
cestovatelskoU besedoU

Na konci měsíce února jsme již podruhé přivítali v naší 
knihovně pana Jakuba Greschla s besedou Thajsko 
– země úsměvů a vůní. Opět nás přesvědčil, že když 
člověk po něčem velice touží, dokáže překonat všech-
ny překážky a splnit si své velké sny. Vtipně a poutavě 
hovořil o své cestě. Všichni se můžeme těšit na další 
podzimní setkání.

akce Pro děti

PoHádková steZka
Po loňském úspěchu dětských pohádkových stezek 
jsme na březen připravili pro malé milovníky pohádek 
a jejich doprovod dračí stezku. Stezka bude zpřístup-
něna od úterý 22. března od 14 hodin a potrvá do 
čtvrtka 31. března. Bližší informace ke stezce najdete 
na webu knihovny, nebo přímo v knihovně. Moc se těší-
me na malé i větší nebojsy, kteří se nebudou bát projít 
Dračí stezku a splnit připravené úkoly.

soUtěž
Kdo rád soutěží může během měsíce března navštívit 
knihovnu a zúčastnit se kytičkové soutěže. Čekají na 
vás hádanky, rébusy a sladká odměna.

soUtěž o vstUPenkU do Zoo PlZeŇ
Od začátku měsíce března se naše knihovna již tradič-
ně zapojila do dětské soutěže se Zoologickou a bota-
nickou zahradou města Plzně, Poznávejte přírodu a za 
odměnu přijeďte do Zoo. Pravidla soutěže jsou velice 
jednoduchá, požádat v knihovně o soutěžní kartičku, do 
které se budou pomocí razítek zaznamenávat výpůjčky. 
Navštívit knihovnu 12× do konce prosince 2022 a poka-
ždé si půjčit knihu o přírodě. Do konce roku musí soutě-
žící nasbírat 12 razítek. Odměnou za splnění podmínek 
soutěže je vstupenka do ZOO Plzeň. Zájemci o soutěž 
se mohou zapojit během roku v knihovně. 
V loňském roku soutěž úspěšně ukončilo 35 malých 
čtenářů. Už na ně v knihovně čekají odměny v podobě 
volné vstupenky do ZOO Plzeň. 

akce Pro dosPělé

aUtorské Čtení
I pro dospělé máme přichystanou zajímavou akci. 
V lednovém vydání Blovických novin vyšla upoutávka 
na populárně naučnou publikaci, jejíž autorkou je ven-
dula Hnojská, Primabasovy toulky časem. Tato kniha 
zachycuje (pre)historické zlomové okamžiky z jižního 
Plzeňska. Autorské čtení z této knihy si můžete přijít po-
slechnout v úterý 22. března od 17 hodin do městské 
knihovny. 
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Zprávy ze školství
gyMnáziUM Blovice
aktUality Z gb

Poetické odpoledne aneb školní kolo recitační soutěže
V úterý dne 15. února 2022 se uskutečnilo „Poetické odpoledne“, 
jak je na našem gymnáziu označováno školní kolo recitační soutěže.
S přednesem a interpretací textu vystoupilo celkem deset žáků 
primy a sekundy (III. soutěžní kategorie), čtyři pak z tercie a kvarty  
(IV. soutěžní kategorie).
Porotu čekal nelehký úkol – vybrat dva nejlepší soutěžící z každé 
kategorie, neboť ti postupují do okresního kola. U všech zúčastně-
ných porota ocenila dobrý výběr textu, recitační vyspělost, živý, bez-
prostřední a suverénní přednes. A i když do okresního kola nemohli 
postoupit všichni přítomní, vyhráli vlastně všichni!
Všem soutěžícím také k dosaženým výsledkům blahopřejeme a dě-
kujeme za úsilí, jež přípravě věnovali.
Do okresního kola postoupili Ivana Bystřická (prima), Magdalena 
Skalová (sekunda), Aneta Bláhová (tercie) a Kryštof Spodniak (kvar-
ta), kterým budeme držet všechny palce!

Členové a členky čtenářského kroužku

Čtenáři v zámecké knihovně
Schůzka čtenářského kroužku proběhla dne 21. 2. 2022 na netra-
dičním místě – navštívili jsme knihovnu Muzea jižního Plzeňska 
v Blovicích.
Ačkoli jsme Muzeum jižního 
Plzeňska znali z předcho-
zích návštěv, do muzejní 
knihovny jsme zavítali po-
prvé. Paní Daniela Podrouž-
ková, muzejní knihovnice, 
která se nám věnovala, nás 
seznámila jednak s knižním 
fondem, jednak se službami, 
které tato instituce nabízí.
Příjemným zpestřením bylo 
čtení v půvabné knize Dět-
ství v zámeckém parku, kte-
rá přibližuje život na zámku 
Hradiště a v přilehlých ob-
cích v předminulém století.
V knihovně se nám velice lí-
bilo a jsme si jisti, že se sem 
někteří z nás jistě vrátí.

Členky a členové 
čtenářského kroužku

výtvarný kroužek
Jako každoročně i letos u nás na gymnáziu v Blovicích probíhá 
výtvarný kroužek. Naši výtvarníci si zde mohou vyzkoušet všechny 
výtvarné techniky od kresby tužkou až po malování anilinkami. Os-
mičlenný kroužek vede paní učitelka Dana Fialová.
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chemická olympiáda
Jako každoročně proběhlo na našem gymnáziu školní kolo che-
mické olympiády, kterého se letos zúčastnilo 10 žáků nižšího gym-
názia. Byli mezi nimi i nováčci ze sekundy, kteří s chemií teprve 
začínají, ale již od září navštěvují i kroužek chemie v rámci projektu 
IKAP, což jim v poznání tohoto předmětu velmi pomohlo. Přesto 
si tito žáci museli mnohé informace nastudovat a s pomocí paní 
učitelky Hany Chytré doplnit. Jejich píle přinesla své ovoce a i oni 
dosáhli skvělých výsledků.
Do okresního kola nakonec postoupili tři žáci - Daniel Newton 
a Kateřina Štěpánová z kvarty a Jakub Lehner z tercie.
V úterý 8. 3. 2022 proběhlo okresní kolo na ZŠ v Přešticích. Naši 
žáci předvedli skvělé výkony - 
Daniel Newton získal 1. místo, Jakub Lehner 2. místo a Kateřina 
Štěpánová 5. místo. Tato soutěž je postupová a první 2 žáci tak 
postupují do krajského kola. Všem moc bgratulujeme a chlapcům 
přejeme hodně štěstí v krajském kole, které se uskuteční na konci 
března na ZČU v Plzni.

Učí se i učitelé
Naše gymnázium se jako další střední škola v regionu zapojila do 
projektu ProDigi, který má za cíl zvýšit digitální kompetence učitelů 
středních škol.
Patnáct učitelů Gymnázia Blovice se rozhodlo své digitální kompe-
tence zvýšit a v rámci pěti modulů se od ledna do června naučit 
efektivněji pracovat nejen v prostředí Google Workspace, ale také 
využívat různé nástroje, které zatraktivní výuku pro žáky. Jedná 
se o různé aplikace pro tvorbu výukových her či tvorbu profesních 
portfolií, které mohou žáci využít např. i při maturitě z IVT. 
Naši učitelé byli rozděleni do tří skupin, pro které je připravena 
řada školení, po kterých vždy následuje mentoring, tj. individuál-
ní on-line konzultace se školitelem. Nechybí ani plnění domácích 
úkolů a tvoření vlastního portfolia.

Věříme, že se s touto novou výzvou všichni zdárně popereme a že 
tento projekt naplní všechna naše očekávání.

na skok v židovském městě
Dne 8. března 2022 se žáci kvinty vydali se svou třídní učitelkou 
J. Šlaisovou a s paní učitelkou Milenou Durasovou na plánovanou 
exkurzi do Židovského Města v Praze. 
Po zajímavé přednášce o historii Židů na území Čech a Moravy byla 
na programu návštěva Staronové a Pinkasovy synagogy a Starého 
židovského hřbitova. Poté kroky kvintánů vedly na Václavské ná-
městí k soše sv. Václava, u níž si momentálně všichni připomínají 
dění na Ukrajině. Exkurze dospěla do svého konce, nezbývalo než 
nastoupit na hlavním nádraží do vlaku směr Plzeň a vrátit se domů. 
Výprava kvintánů do Prahy za historickými památkami se setkala 
s kladnou odezvou všech zúčastněných.

Práce našicH žáků
bobík
(Aneta Bláhová)
Mám psa. Tedy oficiálně toto chlupaté všudypřítomné stvoření není 
mé, ale mých prarodičů z matčiny strany. V době, kdy jsem dospěla 
zhruba do pátého roku svého pozemského bytí, se můj dědeček 
rozhodl ke koupi psa – bígla. Bíglové jsou krásní tvorové s plan-
dajícíma ušima a věrným pohledem. Můj prarodič se tedy vydal 
na obhlídku nového potenciálního obyvatele naší psí boudy. Vrátil 
se pln dojmů a nadšení se slovy: ,,Brzy se nám narodí pejsek.“ Se 
sestrou jsme se tedy jaly vymýšlet jméno pro již zmíněného psa do-
mácího. Ovšem názvy jako: Maxík, Rexík nebo Punťa vzaly rychle 
za své. Radou starších naší rodiny bylo totiž rozhodnuto o rodovém 
jméně – Bobík. 
I nastal den D. Dědeček nasedl do své stříbrné Fabie a vyrazil slun-
cem zalitou silnicí vstříc štěněti. Vrátil se zhruba po dvou hodinách 
lehce zaskočený, ale zjevně šťastný. ,,Kde je Bobíšek? “ otázala 
se má sestra v radostném očekávání. A dědeček hluboce dojat 
rozevřel náruč, z níž se vybatolilo…stvořeníčko. Nebylo to však 
stvořeníčko bíglí, nýbrž malý, docela malinkatý voříšek s plandají-
címa ušima, bílou lysinkou na krku a hebkou hnědou srstí. Zkrátka 
a dobře pejsánek radost pohledět. 
Ihned po příjezdu nového vládce dvora a přilehlé zahrady se začaly 
rojit dohady a spekulace o jeho původu. Slíbený bígl se nekonal, to 
bylo všem (až na mě a na sestru) jasné. Jako nejpravděpodobnější 
se jevila teorie o matce bíglici a otci rhodéském ridgebackovi. Ale 
postupem času se začal náš ,,Bobeš“ podobati spíše bavorskému 
barváři. Ovšem on měl na krku lysinu, kdežto bavorský příbuzný 
nikoliv. Jenže Bobík nám brzy ukázal, že svými ,,psími kusy“ hravě 
předčí leckterého bígla nebo barváře. 
Příkazy jako ,,lehni“ a ,,sedni“ mu nic neříkaly, zato již v raném ště-
něcím věku dokázal bravurně sjíždět naši dětskou klouzačku, a to 
bez jakýchkoliv známek zděšení nebo traumatu. Také se jednoho 
překrásného lednového týdne rozhodl, že prozkoumá i vzdáleněj-
ší kouty našeho katastrálního území, a jako správný lovec, veden 
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divokou krví svých vlčích předků, se jal měnit touhy v činy. Marné 
bylo volání, marné bylo nadávání, marné byly prosby – pes nikde. 
Až vylepování plakátů, na kterých náš Bobíček přímo božsky pó-
zoval, se ukázalo jako účinné. Po hodinách přemítání a trápení se 
telefon konečně rozezněl. Telefonát od dámy, jejíž manžel vlastnil 
útulek, kam byl rodinný mazlíček odvezen neznámým nálezcem, 
byl pro dědečka něco jako vysvobození. Se slzami v očích rozhodl 
o okamžitém převozu Bobíka zpět na domovský dvorek. A má ba-
bička pouze suše konstatovala, že kdyby se ztratila ona, tak by ji 
dědeček určitě takhle neoplakával. Ať už by to bylo v případě zmi-

zení babičky jakkoliv, náš milovaný voříšek, strážce domu a majet-
ku, byl zpět. 
Slušelo by se také podotknout něco málo o mazlíčkově povaze. 
Nejedná se totiž o psa hlídacího, jak by se mohlo na první pohled 
zdát, ale o takzvaného psa vítacího. Ať už k nám zavítá host zvaný 
či nezvaný, každého přivítá s oddaným pohledem a nadšením sobě 
vlastním. Ona návštěva je ze společenskosti našeho psa tak nad-
šená, že by nejraději svolila k okamžitému osvojení. 
Zkrátka a dobře, Bobíka nadevše milujeme a pokaždé s napětím 
očekáváme, jakou vylomeninou nás v daný den oblaží. 

PředstavUjeme naše absolventy

mUdr. mája švojgrová – česká lékařka (hematologicko-onkolo-
gické oddělení Fakultní nemocnice Plzeň), společně s mUdr. vla-
dimírem kozou stála u zrodu Českého národního registru dárců 
dřeně a nadace pro transplantace kostní dřeně.

1. Chodila jste, paní doktorko, ráda do školy?
Popravdě ano. Byla a stále jsem úplně normální holka z venkova, 
ale škola byla fajn. Nejvíc jsem se těšívala vždycky ke konci prázd-
nin, na kamarády a co zase bude nového.
2. Nebylo Vám, Nepomučákům, líto, že se střední všeobecně vzdě-
lávací škola přestěhovala v roce 1962 do Blovic a Vy jste se spolu-
žáky museli do Blovic dojíždět?
Ne, my to neřešili. Měli jsme ve vlaku fajn partu a navíc, pokud bylo 
třeba, stihli jsme se ráno při cestě i leccos doučit. Třeba, když se 
čekalo zkoušení .
3. Rozmýšlela jste se po maturitě mezi různými povoláními, nebo 
jste byla hned rozhodnuta pro studium medicíny?
Jako úplně malá jsem chtěla být paní učitelka. Ale ještě před střed-
ní školou už mi bylo jasné, že zvolím medicínu. Rodiče byli oba 
lékaři, věděla jsem, do čeho jdu a co chci. Ani dnes bych se neroz-
hodovala jinak.
4. Kdy jste se zaměřila na hematoonkologii a co Vás k tomuto obo-
ru přivedlo? Lákal Vás ještě jiný medicínský obor?
Já jsem po škole začínala na interně. Už během studií jsem pra-
covala jako tzv. „pomocná vědecká síla“ na kardiologii 1. interní 
kliniky v Plzni, kódovala jsem tam EKG a takové věci. A tak si mě 
tam nechali, tenkrát to ještě šlo. K hematoonkologii mě přivedla 
později nemoc mého manžela. Tehdy nám bylo oběma 26 a měli 
jsme právě roční dcerku. Byla to dobrá životní lekce, myslím tím pro 
lékaře: zažít si vážné stonání i z druhé strany, z pohledu pacienta. 
Dopadlo to dobře a myslím, že nikdy nemohu být dost vděčná. 
5. V čem se Váš obor nejvíce změnil od doby, kdy jste v něm začí-
nala?
Změnil se neskutečně. Celá medicína se změnila, ale v tomto obo-
ru obzvlášť. Nemožné se stalo možným. I když, pravda: stále neu-
míme všechno, jak bychom chtěli, a asi nikdy nebudeme. Alespoň 
část pokory je nutné si zachovat.
6. Jak si vedeme v léčbě hematoonkologických onemocnění ve 
srovnání s jinými státy?
Velmi dobře. V transplantační medicíně jsme bez přehánění evrop-
ská špička, nicméně i v dalších oborech medicíny si vedeme srov-
natelně s nejvyspělejšími zeměmi. Stoprocentně ve vědomostech 
a nyní už slušně i ve vybavení a technice. Je to radost.
7. Lékař se někdy vyrovnává i s tím, že nelze všem pacientům po-
moci. Kde jste čerpala a čerpáte životní optimismus?
Nevím, zda jsem čistý optimista. Spíš praktik. Život mě naučil, že 
člověk si nevyvzdoruje pokaždé všechno, co by právě chtěl, a ně-
kdy musí přijmout, že existují věci mimo naši moc a naše přání. 
Ale každý by se měl snažit v rámci svého dosahu dělat to nejlepší. 
To ostatně může každý a všude. Co je ovšem důležité: nikdy nikdo 
nesmí zůstat opuštěný. Ani pacient svým lékařem. Ani strádat bez 
někoho blízkého. Ani trpět strachem.
8. Spolu s MUDr. Vladimírem Kozou jste na počátku 90. let stála 
u kolébky Českého národního registru dárců dřeně. Kde jste se pro 
tento projekt inspirovali a jak těžké bylo uvést ho do života? 
Počátek 90. let byl neopakovatelné období, plné naděje. Otevíraly 
se nové možnosti a obrovsky pomáhalo nadšení veliké spousty lidí. 

Inspirovali jsme se v zahraničí, na příbězích, jak podobné registry 
vznikaly v zemích na západ od nás, a tisíce dobrovolníků na tuto 
myšlenku slyšelo. Oni slyší i dnes, což je krásné.
9. Kolik dárců kostní dřeně registr přibližně eviduje?  Jak probíhá 
spolupráce s registry v jiných zemích při hledání vhodných dárců?
Český národní registr dárců dřeně přesáhl loni, po 21 letech exis-
tence, počet 100 000 registrovaných dobrovolníků. V celosvětové 
databázi je jich nyní už přes 40 milionů. Spolupráce při vyhledávání 
vhodného dárce běží velice intenzivně. Zhruba polovina českých 
nemocných dostává krvetvorné buňky ze zahraničí, naopak dřeň 
řady českých dárců putuje do nejrůznějších zemí světa. Samo 
dárcovství kostní dřeně je bezplatné, mezistátně se samozřejmě 
platí za vyšetření, odběry a transport krvetvorných buněk a další 
náklady. 
10. Na webových stránkách Nadace pro transplantace kostní dře-
ně, již pan primář Vladimír Koza v roce 1992 založil, nás zaujal 
citát „Kdo zachrání jeden lidský život, zachrání celý svět.“ (epitaf 
Oskara Schindlera). Máte Vy nějaký citát či krédo, kterým se v ži-
votě řídíte?
Ano, ten citát je známý v souvislosti s Oskarem Schindlerem, ale 
původně pochází z talmudu, židovského zákona. Je hluboce prav-
divý. Primář Koza jej kdysi vybral jako motto dobrovolného dár-
covství dřeně. Já jsem si ale pro sebe už velmi dávno definovala 
jiné pořekadlo: Chci žít tak, abych mohla zítra umřít. Jinak řečeno, 
abych se v žádný okamžik nemusela za sebe stydět. Všechno na 
světě má začátek a konec, tak je to přirozené. Ale každý z nás po 
sobě necháváme stopu. Tak aby toho lepšího zůstávalo víc.  
11.  Činnost Nadace pro transplantace kostní dřeně /www.kostni-
dren.cz/ je velmi pestrá, má celorepublikovou působnost. Která 
z jejích aktivit je podle Vašeho názoru nejdůležitější? A ze které 
máte největší radost?
Nejdůležitější a nejkrásnější je, že je to právě o pomoci člověka 
člověku. A moje největší radost je v tom, že ta práce pokračuje. 
Hlavní tah na branku a odpovědnost už mají samozřejmě jiní. Já 
už jsem 12 let mimo hlavní proud, pracuji teď na transfuzní stanici 
s dárci krve. Ale i to je důležité a potřebné. Nadace i registr se 
od někdejších pionýrských začátků zprofesionalizovaly, vedou je 
stoprocentní odborníci a báječní lidé, kteří vědí, co dělají. A já jsem 
šťastná, že mi bylo dopřáno být u toho a program dál slouží. Věřím, 
že dlouho bude.
12. Mohla byste prosím přiblížit, co je „Obláček nad Plzní“ a jak 
vznikla spolupráce Českého národního registru dárců dřeně se 
světově proslulou architektkou Evou Jiřičnou? 
Potřeba rozšířit prostor pro naše oddělení, pro laboratoře, administra-
tivu i zázemí pro naše pacienty, se datuje téměř od začátku programu. 
Nadace zvažovala stavět na pozemku v sousedství FN, bylo ale příliš 
překážek. Nakonec vznikl nápad jít cestou nadstavby nad budovou 
FN, kde sídlí hematologicko-onkologické oddělení. Oslovení paní Evy 
Jiřičné a vypracování projektu Obláčku byl jeden z posledních vysně-
ných nápadů Vládi Kozy mezi léty 2008–10 (Vláďa byl vůbec nepopsa-
telný zdroj nápadů, o nichž také dokázal přesvědčit ). Jednání a po-
volování ovšem trvalo dalších 10 let, než stavba dostala zelenou. Jak 
má vypadat, můžete najít v různých zpravodajstvích, např. na portálu 
Plzen.cz (www.plzen.cz/oblacek-evy-jiricne-vynese-plzen-mezi-sveto-
va-mista). Právě v těchto dnech se má začít s pracemi, finále bychom 
se mohli dočkat někdy v roce 2024, tedy pokud půjde vše podle plánu. 
Doba není jednoduchá, ale budeme si držet palce.
13. Máte širokou rodinu, jde někdo z Vašich dětí či vnoučat pro-
fesně ve Vašich stopách?
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Jeden ze synů je dětský onkolog. Ale všechny naše děti si vždycky 
volily svou cestu samy. Nejstarší je učitelka, druhý ze synů je spe-
cialista IT, stejně i nejmladší dcerka. Mezi vnoučaty je konstruktér, 
učitelka, mladší se teprve vyprofilují. Ale všechny mi dělají radost. 
14. Vaším velkým koníčkem byl sport, věnujete se mu stále?
Popravdě, na to už při práci a rodině moc nezbylo. Snažím se tro-
chu si držet kondici, no, nic moc. Ale díky Bohu za to.
15. Které místo na světě jste si zamilovala a ráda se tam vracíte? 
Na světě je mnoho krásných zemí a krásných míst, až se tají dech. 
Ale člověk se hodí tam, kde se zrodí. Pro mě je to pořád Nepo-
mucko. 
16. Najde se ve Vašem volnu čas i na dobrou knihu? Kterou knihu 
byste doporučila členkám a členům čtenářského kroužku k pře-
čtení? 
Zase, je tolik krásných knih! Já jsem se nejvíc načetla těch 
odborných. Ale mám-li přiznat jednoho autora, trvale miluji 
J. R. R. Tolkiena. V jeho knihách, i v knihách, které dokončil a uspo-
řádal jeho syn Christofer, si čtu dokola. Nejvíc v originále, pro krásu 
jejich angličtiny. 

17. Co Vás v životě inspirovalo a inspiruje či kdo Vás inspiroval 
a inspiruje?
Každý má nějaké své vzory a mám je i já. Ale úplně nejvíc mě, my-
slím, inspiruje právě sám život. Neustále. Mohou být dobré chvíle 
a těžké chvíle, ale život je stejně vždycky krásný a stojí za to.
18. V příštím školním roce si připomeneme 60 let existence naší 
školy v Blovicích. Kdyby to bylo možné a mohla jste se potkat 
se svými bývalými učiteli, s kým byste si nejraději popovídala 
a proč?
Chtěla bych potkat všechny, byť někteří už nejsou mezi námi. 
Mám-li ale jmenovat jednoho, byl by to náš milovaný třídní učitel, 
Zdeněk Sviták. Vděčím mu za mnoho. Ale s tím se občas vídáme 
a doufám, že ještě dlouho budeme. 
19. Co se Vám jako první vybavilo, když jsme se na Vás obrátili 
s prosbou o rozhovor pro Gymnázium Blovice?
Že je to asi omyl, co bych měla o sobě povídat? Ale ono je to o Blo-
vicích, o lidech a o práci. O tom se mluvit dá .

Členové a členky čtenářského kroužku

zŠ Blovice

 

školní sněm
Školní sněm při ZŠ Blovice se připojil k hu-
manitární sbírce pořádané městem Blovi-
ce a uspořádal vlastní sbírku v naší škole. 
První část sbírky byla již odvezena přímo 
do Kyjeva. Sbírka nadále pokračuje. Dě-
kujeme všem spolužákům a jejich rodinám 
za podporu obětem válečného konfliktu na 
Ukrajině. 

Kateřina Vlčková, 9. C

ZáPis do 1. roČníkU
Vážení rodiče, v úterý 5. 4. 2022 od 13:00 do 
17:00 se na naší škole ZŠ Blovice uskuteční 
zápis do 1. třídy. Na zápis se můžete přihlásit 
na webu školy www.zs-blovice.cz (na úvod-
ní stránce). Po vyplnění přihlášky k zápisu 
a následného potvrzení si můžete vybrat čas, 
ve který se na zápis dostavíte. V případě, že 
se nebude dítě moci zápisu zúčastnit ze zdra-
votních důvodů, dostaví se v termínu pouze 
zákonný zástupce, podá žádost a domluví se 
na náhradním termínu zápisu dítěte.
K zápisu jsou potřeba následující dokumen-
ty (všechny dokumenty naleznete na webu 
školy nebo budou k dispozici na recepci školy 
u hlavního vchodu)
a) žádost o přijetí
b) zápisní list
c) kopie rodného listu
d) občanský průkaz zákonného zástupce
V případě, že budete pro své dítě žádat od-
klad povinné školní docházky, je nutné k uve-
deným dokumentům navíc doložit:
a) vyjádření pedagogicko-psychologické po-
radny (nebo SPC)
b) vyjádření odborného ošetřujícího lékaře 
(může být i od pediatra)
Budete-li již mít doporučující stanoviska PPP 
(SPC) a lékaře k udělení odkladu, přineste je 
k zápisu. Jinak je třeba obě doporučující vy-
jádření doručit později.
Při zápisu bude dítěti přiděleno registrační 
číslo. Informace o přijetí/nepřijetí budou zve-
řejněny na webu školy a dveřích ZŠ pod re-
gistračním číslem dítěte.

    vedení ZŠ Blovice
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valentýnské srdce 
22. února letošního roku se žáci blovického 
pracoviště Střední školy a Základní školy 
v Oselcích zúčastnili již tradiční soutěže věno-
vané svátku sv. Valentýna. Žáci prvního roč-
níku učebního oboru „Potravinářská výroba“ 
se zaměřením na „Cukrářské práce“ si v rámci 
odborného výcviku vyrobili dort ve tvaru srdce 
dle své vlastní fantazie. Hodnotící komise letos 
přijela z Ateliéru Ateby z Plzně a poctivě každý 
dort posuzovala podle vzhledu a chuti. Přesto-
že se soutěžící cukrářskému oboru věnují tepr-
ve šest měsíců, zadaného úkolu se zhostili se 
ctí a nikdo z nich v soutěži nezklamal. Výsled-
ky byly velmi vyrovnané a všechny výrobky 
měly velký úspěch. Velkou motivací byly také 
pěkné ceny, které škola žákům věnovala. Pro 
oceněné byly zakoupeny pečící formy na dorty 
a drobné cukrářské potřeby. Výhercům gratu-
lujeme, všem soutěžícím děkujeme za snahu, 
účast a krásné zamilované dorty.
Pořadí výherců:
1. Terezie Švecová z Chlumu u Blovic
2. Berenika Chalupná z Chocenic  
3. Denisa Moravcová z Drahkova.

sŠ a zŠ oselce

PoZvánka na kovářský den 
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karneval a sFérické kino 
v mš blovice
Měsíc únor byl v naší školce ve znamení zá-
bavy, oslav a radovánek. Děti se seznamovaly 
s lidovými tradicemi a zvyky masopustu. Paní 
učitelky připravovaly činnosti, které dokázaly 
v dětech vyvolat plno radosti, úsměv na tváři 
a jako vyvrcholení celého tohoto období uspo-
řádaly v každé třídě KARNEVAL, při kterém 
si společně s dětmi užily zábavné dopoledne 
plné her, soutěží, úkolů, písniček, tance a sko-
tačení. I děti dostaly úkol – vymyslet a připravit 
s rodiči karnevalový kostým, který poté před-
staví svým kamarádům. Školka tak byla plná 
princezen, rytířů, dalších pohádkových postav, 
ale i zvířátek a superhrdinů. Na závěr byly 
dětem předány diplomy nebo sladká odmě-
na. Tímto chceme poděkovat také rodičům za 
skvělé nápady a spolupráci, protože i díky jejich 
snaze jsme si karneval všichni skvěle užili. 

Nevšední podívanou zažily děti 4. března. Do 
mateřské školy přivezla animátorka „sférické 
kino“. Nikdo z nás zatím neměl zkušenost, 
a po pravdě, ani nevěděl, co nás čeká. „Sfé-
rické kino s promítacím systémem povzbu-
zuje dítě k absorbování co nejvíce informací. 
Není to jen "suchá" teorie, děti informace 
lépe přijímají a zapamatují si je, když jsou 
jim předkládány formou působivých záběrů, 
zvukových efektů, dobře zapamatovatelným 
hlasem a v zajímavém 360° formátu“.

MŠ Blovice
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A jak to celé v naší MŠ probíhalo? V ložnici 
byla nafouknuta veliká kupole, která zabrala 
v místnosti skoro celý její prostor. Dětem při-
pomínala velký stan. Některé děti ještě před 
vstupem měly obavy, co je vlastně čeká. Až 
po vstupu do tohoto velkého vnitřního prosto-
ru se jim ulevilo. Mohli si sednout nebo i leh-
nout na záda, aby se cítily dobře. Ve chvilce 
jsme se všichni ocitli v podmořském světě. 
Projekce se jmenovala „Začarovaný korálový 
útes“. Společně jsme se vydali s jeho obyva-
teli na dobrodružnou plavbu za jeho záchra-
nou. Po chvilce jsme příběh měli všude kolem 
sebe, byl to velký zážitek, byla to i zábava, ale 
především to byl zajímavě zpracovaný vzdě-
lávací program. Po projekci proběhla krátká 
beseda, dětem byly zadávány otázky z filmu, 
který právě shlédly. Budeme se těšit, až nás 
zase „sférické kino“ v naší MŠ navštíví. Z pro-
mítání v „bublině“ byly děti moc nadšené!

Kolektiv zaměstnanců MŠ Blovice

zUŠ Blovice
slovanská HUdba na koncertecH 
ZUš blovice
Základní umělecká škola Blovice se nejen 
v letošním školním roce chystá zařazovat do 
programu školních koncertů lidovou hudbu 
slovanských národů. Přestože původně jsme 
plánovali uspořádat jeden velký tematický 
koncert, nakonec jsme se rozhodli toto široké 
téma rozdrobit a jednotlivé písně a secvičená 
čísla uvádět na žákovských koncertech v le-
tošním i příštím školním roce průběžně. Uči-
telé ZUŠ se svými žáky studují lidovou hudbu 
třinácti zemí, mezi vybrané státy patří Sloven-
sko, Ukrajina, Polsko, Makedonie, Chorvat-
sko, Bosna a Hercegovina, Bulharsko a další.
Během procesu přípravy hudebních materiálů 
jsme se setkali se zajímavými fakty (tradiční-
mi hudebními nástroji, skladateli a historický-
mi milníky, které tradiční kulturu jednotlivých 
zemí formovaly), a ty na následujících strán-
kách čtenářům Blovických novin každý měsíc 
přinášíme. Možnost slyšet živé provedení při-
pravených lidových písní na koncertech žáků 
ZUŠ Blovice bude potom logickým vyústěním 
našeho seriálu. 
Autorem následujících řádků je jako již tradič-
ně Bc. Vratislav Karpíšek. 

Černá Hora
Dnešní díl se bude věnovat Černé Hoře, ma-
lému jihoslovanskému státu na pobřeží Ja-
derského moře. Ve starověku zde žili Ilyrové, 
nicméně během 6. a 7. století se zde usazují 
Slované a hornatý terén ovládají. Prvním 
státním útvarem na tomto území je srbské 
knížectví Duklja. Po ní vzniká knížectví Raš-
ka rozprostírající se v dnešním jižním Srb-
sku a Kosovu. Nachází se pod silným vlivem 
Byzantské říše, pravoslavné křesťanství je 
hlavním náboženstvím, což se dodnes nijak 
nezměnilo. Ve 14. století vytváří Štěpán Du-
šan Srbskou říši, která se ovšem brzy zase 
rozpadla, kvůli své vnitřní nejednotnosti 
a blížícímu se tureckému nebezpečí.

Obrázek 1: Boka Kotorska a město Kotor

Obrázek 2: Podgorica, hl. město Černé Hory 
(zdroj https://commons.wikimedia.org)
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Po příchodu Turků si udržovali samostat-
nost nebo alespoň částečnou samostatnost 
a nikdy nebyli zcela dobyti. Neprůstupný 
hornatý terén neumožňoval organizovaný 
boj a Černohorci byli pány v přepadových 
akcích na turecké pozice. Zvláštností je, 
že vladař Černé Hory byl až do roku 1851 
vždy spojením světské i církevní moci 
a byl tak společným pánem všech černo-
horských klanů. Klanová příslušnost zde 
byla velmi silná a dodnes mnohé závisí 
na rodinných vztazích, nepotismus je všu-
dypřítomný. V 19. století se Černá Hora 
začíná angažovat v politice, nachází si 
silného spojence, Ruskou říši, a ve svém 
regionu spolupracuje se Srbskem. Během 
druhé poloviny 19. století propuká mnoho 
povstání, ať už z území Černé Hory, nebo 
i sousedních oblastí, při nichž křesťanské 
obyvatelstvo žádá o svobodu. Účastní se 
bojů proti Turkům, území se rozrůstá, zís-
kávají přístup k moři a na začátku 20. sto-
letí se stává Černá Hora královstvím. V bal-
kánských válkách je v obou případech na 
vítězné straně a území se opět rozšířilo 
o část území dnešní Albánie kolem města 
Skadar a velkou část dnešního Kosova. 
Se vznikem „první“ Jugoslávie přichází 
o svou samostatnost, nicméně se takovým 
způsobem spojili se Srbskem, svým vůbec 
nejbližším spojencem. Toto spojenectví vy-
drželo celá 90. léta, v Černé Hoře nebyly 
prakticky žádné snahy o odtržení od Jugo-
slávie, protože obyvatelstvo bylo víceméně 
homogenní, když odhlédneme od albánské 
menšiny. Navíc se Černá Hora vždy histo-
ricky identifikovala jakožto „srbská země“, 
sdílející srbskou identitu se sousedním Srb-
skem a Srby v okolních zemích. K oddělení 
států došlo až v roce 2006, kdy bylo v re-
ferendu rozhodnuto o samostatnosti Černé 
Hory. Od té doby sílí tendence identifikovat 
se jako Černohorec ve smyslu národním, 
a ne jen regionálním. Černá Hora je také 
členem NATO a platidlem je euro, což uka-
zuje na postupnou integraci do evropského 
prostoru. 
Černá Hora je velmi hornatá, nížiny jsou jen 
u pobřeží Jaderského moře, nejvyšším bo-
dem je Zla Kolata na hranici s Albánií. Co se 
týče hospodářství, nejvíce lidí pracuje v turis-
mu, což je nejdůležitější zdroj financí pro tuto 
malou zemi, hlavně v letní sezóně, kdy přijíž-
dí turisté odpočívat na černohorské pobřeží. 
Černá Hora má velmi málo orné půdy, na 
které pěstuje především víno, ovoce a olivy 
a velká část půdy slouží k pastevectví. Dů-
ležitý je také rybolov a související zpracova-
telský průmysl. Mnoho lidí je zaměstnáno na 
zámořských lodích.
Hlavním městem země je Podgorica, kde 
žije asi čtvrtina obyvatel země. Černá Hora 
se také objevila ve zprávách v roce 2019 
a 2020, kdy probíhaly protesty proti vládě, 
především proti prezidentovi Djukanovićovi, 
protože byl přijat zákon o tom, že všechny 
církevní objekty postavené před rokem 
1918 se stávají majetkem státu, a ne círk-
ve, jak tomu bylo dosud. Mezi lidmi se šířilo 
heslo „ne damo svetinje“ a organizovaly se 
hromadné pochody na podporu církve. 

Pro osobnější pohled na tuto zemi se ze-
ptám své kamarádky biljany ristić z Čer-
né Hory. 
- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

Ahoj Biljano, mohla bys prosím říci pár 
slov o Černohorcích a co je pro ně podle 
tebe typické? 
Myslím, že jsme v jistém smyslu pohodáři, 
moc se nedřeme a snažíme si vše ulehčit. 
Myslím, že jsou Černohorci hrdí na to, kdo 
jsou a jaké mají předky. Černohorci jsou 
také velmi milí a pohostinní lidé. 
Kde v Černé Hoře ses narodila?
V hlavním městě Podgorici, která se dříve 
jmenovala Titograd na počest Josipa Tita.
Mohla bys nám doporučit nějaké specia-
lity černohorské kuchyně?
Moc ráda. Jednou z nich je třeba Njeguška 
pršuta, speciální černohorská šunka uzená 
na bukovém dřevě a sušená na horském 
vzduchu, potom různé druhy kozích, ovčích 
a kravských sýrů, třeba kajmak, slaný hrud-
kovitý sýr, který je velmi oblíbený jak u nás, 
tak v okolních zemích. Hojně používanou 
surovinou v kuchyni je raštan, druh kapusty 
s velkými listy, ze kterého se vaří spoustu 
jídel s masem a další zeleninou. Dále priga-
nice, které připomínají české smažené šiš-
ky, avšak podávají se nejčastěji se sýrem 
nebo medem. Ještě mě napadá kačamak, 
což je taková hustá kaše z brambor a ku-
kuřičné mouky, do níž se ještě přimíchá sýr 
kajmak. 
A co nějaké nápoje?
Stoprocentně musíte ochutnat místní víno 
a rakiji, lepší nenajdete.
Jaké slavíte svátky a dodržujete při nich 
nějaké zvyky?
Nejdůležitějším svátkem jsou Vánoce podle 
pravoslavného kalendáře. Na Badnji večer 
(jako Štědrý den) se pálí v kamnech dubové 
větvičky a ženy na ně hází pšenici jako sym-
bol hojnosti a bohatství. Potom se pšenice 
hází ještě kolem domu a tři dny se nesmí 
uklízet. Druhý den je slavnostní oběd, vět-
šinou ruska salata (náš bramborový salát), 
jehněčí nebo vepřové maso anebo prostě 
jiná národní jídla, hlavně aby byla bohatá 
tabule. Dalšími svátky jsou Nový rok, Veli-
konoce, Den nezávislosti a Den státnosti. 
Mohla bys nám doporučit nějaká zajíma-
vá místa?
Určitě bych doporučila navštívit klášter Os-
trog, který je postavený ve skále a je to jed-
no z nejdůležitějších černohorských pout-
ních míst, Národní park Lovćen se starým 
hlavním městem Cetinje a Kotor a Boka Ko-
torska – město a přiléhající zátoka, zapsané 
na seznamu UNESCO.
Mohla bys nám představit nějaké oblíbe-
né lidové písně? 
Mezi velmi známé písně patří Oj visoki Dur-
mitore, v níž se zpívá o pohoří Durmitor, 

jeho výšce a chladných zimách, a Poleće 
soko, která vypráví o tom, že sokol přináší 
dívce neradostné zprávy o smrti jejího mi-
lého. Ta však říká, že ji to nezajímá a že ho 
jen stihla kletba za to, že ji podváděl.

Bc. Vratislav Karpíšek.

ludvík kuba – 
slovanstvo ve svých zpěvech
ZUŠ Blovice svým celoškolním meziobo-
rovým projektem "Hudba slovanských ná-
rodů" navazuje na ideu panslavismu, která 
se v dějinách objevovala například na pře-
lomu 19. a 20.století. Za velmi silný prvek 
této vzájemnosti byla považována lidová 
slovesnost a lidová píseň.
Na zapsání lidových písní slovanských ná-
rodů se významně podílel český folklorista, 
spisovatel a malíř Ludvík Kuba (1863–1956). 
Narodil se v Poděbradech v rodině zá-
mečnického mistra. Studoval dvouletou 
Varhanickou školu v Praze a učitelský 
ústav v Kutné Hoře. Už za studií se zají-
mal o lidovou píseň, kterou později začal 
zapisovat. Díky silnému vlivu slovanské 
vzájemnosti na sklonku 19. století studoval 
slovanské jazyky a rozhodl se sbírat lido-
vé písně všech slovanských národů. Písně 
sám během studijních cest na Balkán, do 
Ruska a na Ukrajinu zapisoval a následně 
vlastním nákladem vydával. 
Tak vznikla jeho monumentální sbírka "Slo-
vanstvo ve svých zpěvech" (vydána v le-
tech 1884–1928), která má 16 dílů, každý 
díl je věnován jednomu slovanskému náro-
du. Texty písní jsou zapsány v původních 
jazycích, dále samotným autorem přelože-
ny do češtiny při zachování významu tex-
tu i metrického pulzu každé písně, aby si 
i Češi mohli tyto písně zazpívat. A konečně 
jsou písně opatřeny i klavírním doprovo-
dem, jejichž autorem je opět Ludvík Kuba. 
Ve své době sloužilo vydání písní k veřejné 
produkci především v rámci slovanských 
spolků ale i k domácímu muzicírování. 
V březnových Blovických novinách nahlíží-
me pod pokličku lidových písní černohor-
ských. Texty písní lidu Černé Hory se podle 
zápisů Ludvíka Kuby dělí mezi mužské ve-
selé písně a ženské žalozpěvy. Může to být 
dáno tím, že Černohorci jsou přímořským 
národem a většina mužů na moři pracovala. 
Lodní neštěstí zřejmě byla velmi častá. A tak 
si muži veselými písněmi dodávali kuráž:
Koupím tobě zlaté botky, oj, tobě, Magdu-
še, oj, tobě, drahá duše, Magduše...
a ženy lkaly nad těmi, kteří se na moře vy-
dávali a jejichž návrat nebyl jistý:
Oj, ty, sosno, nevyrůstej v šíři ale, sosno, 
vyrůstej nám k výši, ať se vypnu na nej-
vyšší větvi, bych spatřila loď na širém moři 
a na lodi mého souzeného. Kdy on přijde, 
kdy jej čekati mám? 
Třetí oblastí textů černohorských jsou pak 
oslavné ódy na bohatýry dávných časů, je-
jichž příběhy se zachovaly v ústní tradici.
U Ivana gospodara sadil jedli na planinu ... 
("gospodar" v původním jazyce není česky 
hospodář ale bohatýr)
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Nápěvem se písně černohorské velmi po-
dobají písním z Moravy. Zastoupeny jsou 
jak energické písně ve dvoudobém taktu 
tak i písně s volným táhlým nápěvem. Ne-
najdeme zde ovšem tzv. "lichoprdy" tedy 
písně v lichém metru (takty např. 7/8, 15/16 
atd.), které jsou tak typické pro mnoho slo-
vanských národů z Balkánu a s kterými 
máme my Češi odkojení pravidelným me-
trem polky a valčíku téměř nepřekonatelné 
problémy při hraní i zpěvu. 
Tradičním černohorským lidovým hudebním 
nástrojem jsou gusle. 

Josef Fiala

gusle, guslaři a jejich písně
Drsné a studené zimy, které v minulosti lidé 
trávili v horách, je spojovaly kolem ohniště, 
kde guslaři opěvovali svoje hrdiny a vyprá-
věli o konkrétních událostech z historie.
Gusle jsou strunný nástroj, opatřený jen jed-
nou, maximálně dvěma strunami. Při hře se 
trup nástroje opírá o kolena hráče a dlouhý 
krk se drží v dlani. Zvuk je vyluzován po-
mocí smyčce, obvykle vyrobeného ve tvaru 
hada. Had v mytologii Černohorců zaujímá 
zvláštní postavení. Údajně dřímá na popelu 
předků, který je rozptýlen pod prahem rod-
ného domu, a ochraňuje všechny obyvatele 
stavení. Zabít hada v blízkosti domu se tudíž 
považuje za hřích a přivolání neštěstí.
I materiál použitý k výrobě nástroje, javoro-
vé dřevo, má svoji symboliku ve slovanských 
pohanských předkřesťanských nábožen-
ských představách. Někdy byli totiž mrtví po-
hřbíváni ve vydlabaném kmenu javoru, který 
Černohorci považovali za božský strom.
Z moderního pohledu byli guslaři zprostřed-
kovatelé a vypravěči téměř výhradně hrdin-
ských příběhů z období řady válek a bojů, 

kterými si v historii prošli, aby uhájili svoje 
území. Vše se odehrávalo v nelítostných 
přírodních podmínkách, kde byl život krutou 
zkouškou. Tvorba guslarů zprostředkovávala 
informace, i když většinou silně nadsazeně, 
a zveličování hrdinství mělo svůj motivační 
význam.
Hra na gusle, které nikdy nevystupují jako 
sólový nástroj, ale vždy doplňují zpěv, je 
velkým uměním, které dokresluje atmosféru 
epických básní. Díky sběratelům, zejména 
Vuka Karadžiče, který trpělivě zapisoval 
guslarské písně, se dochovala řada materi-

álu. Nemyslím si, že by někdo z nás nalezl 
v guslarské tvorbě zalíbení, pokud se tímto 
oborem zcela vážně nezabývá. Je to natolik 
specifické pro Balkán, že to nedovedeme se 
svojí mentalitou a folklórními kořeny pocho-
pit. Vřele však pro zajímavost k poslechu 
doporučuji nahrávek, které jsou online volně 
dostupné.
Guslarská tradice neustále žije, i v dnešní 
době se pořádají festivaly jejich tvorby.

Eva Tupá

Obrázek 3: Černohorské gusle

inFoRMace z DDM Blovice
ZPrávy Z jUda

kontrolní treninkový sraZ 
19. 2. 2022, PlZeŇ, U15, U18
Za účasti judistů a trenérů z Jihočeského 
a Karlovarského kraje.
V první části proběhla soutěž a zde jsou vý-
sledky našich judistů:
U15 starší žáci 
38 kg 2. místo jan javůrek (mladší 
žák) prohrál až ve finále se žákem z judo SG 
Plzeň (bývalé JC Plzeň).
U18 dorostenci
66 kg    václav karas s jednou vý-
hrou nepostoupil ze skupiny, pere se do 60 kg.
+81 kg 2. místo František Havlíček
 4. místo šimon javůrek
Odpoledne pak po skupinách běhali na hale 
20 m sem a tam, tak dlouho dokud neodpadl 
poslední ze skupiny, po té pokračovala další 
parta. Vystřídali se postupně všichni ze skupiny.

Pro odpočinek pak trénovali boj na zemi, včet-
ně randori. V 17.00 hod. byla akce ukončena. 
Byla oznámena nominace na dorosteneckou 
ligu – z našich Petr Hodek (byl nemocen) a dal-
ším byl František Havlíček.
Škoda že letos ukončili činnost další 3 doros-
tenci. Dva pak jsou již v kategorii juniorů.

tUrnaj mláĎat
26. 2. 2022, sUšice
U9 (7–8 let) 
30,5 kg 1. místo   vaník david 
 2. místo  šlais jakub  
 3. místo  Hajšman daniel
27,3 kg 2. místo  gritz dominik
24,8 kg 2. místo  Pelikán jonáš  
 3. místo  Pašek daniel
U11 (9–10 let)
24 kg 3. místo  šustr vítek
27,3 kg 3. místo  kejhová amálie
30,7 kg 1. místo   mašek štěpán
32.6 kg 3. místo  šťastný František 
(ve skupině 2× výhra bez postupu) 
34,6 kg 3. místo  vaníková nela 
48,1 kg 3. místo  Pravda Patrik 
(prohrál až v semifinále)
Téměř všichni měli jen jednu skupinu, prali 

se každý s každým mimo Pravdy a Štastné-
ho. Po soutěži, ti co měli rodiče s sebou, si 
udělali pěkný výlet po okolí.

meZinárodní tUrnaj mláĎat 
a mladšícH žáků 
26. 2. 2022, tePlice
U13 (11–12 let) mladší žáci
38 kg 1. místo  javůrek jan (20 žáků 
kao systém). V prvním kole měl volný los, 
postoupil bez boje. Pak ve všech dalších 
utkáních vítězil před časovým limitem na 
ypony. Škoda jen, že se těchto bojů nezú-
častnili další naše naděje např. Adam Karas, 
Michal Fiala. V této soutěži se pralo 450 dětí. 
Byli tam i žáci z Ukrajiny.
Příště bude turnaj a republiková soutěž 
v Ostravě.

dorostenecká liga
26. 2. 2022, PracHatice
František Havlíček se pral za SG judo 
Plzeň (sportovní gymnázium Plzeň) v ka-
tegorii +90 kg velice úspěšně. Petr Hodek 
tentokráte nestartoval pro onemocnění.  
SG Plzeň získalo v tomto kole 2. místo za 
USK Praha.
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jarní tUrnaj blovice, 5. 3. 2022
mláĎata a mladší žáci
Místo námi zrušeného Vánočního turnaje, 
který se měl konat 17. 12. 2021, jsme uspo-
řádali tento turnaj bez účasti starších žáků 
nyní v posunutém termínu, v době, kdy nás 
již neomezovaly zdravotní covidová opatře-
ní. Děkujeme za pomoc vedení Domu dětí 
a mládeže Blovice a Základní škole v Blo-
vicích, za možnost uspořádat tuto soutěž 
v prostorách školní tělocvičny. Turnaje se 
zúčastnilo 139 žáků a žákyň z 24 oddílů 
z Čech. Větší účast byla ovlivněna tím, že 
v některých okresech byly jarní prázdniny 
a dále mezinárodním turnajem v Praze. Před 
zahájením soutěže vedli společnou rozcvič-
ku pro všechny účastníky bratři Javůrkové.

výsledky našich blovických judistů:
U9 (7–8 let)
24 kg 1. místo  Pašek daniel
 2. místo  nachlinger yamato matěj
25 kg 3. místo Pelikán jonáš
26,9 kg 2. místo Plachý jan
 3. místo gritz dominik
30,3 kg 1. místo  vaník david
 2. místo šlais jakub
 3. místo Hajšman daniel
37,3 kg 2. místo rybák stanislav
 3. místo Hájková julie

U11 (9–10 let) 
27,2 kg 3. místo kejhová amálie
30,7 kg 1. místo  mašek štěpán
32,1 kg 4. místo štastný František
35,1 kg 1. místo  Plachý ondřej
36 kg 4. místo vaníková nela
36,8 kg 3. místo Ptáček matyáš

45,8 kg 2. místo Pravda Patrik
U13 (11–12 let) mladší žáci
38 kg 1. místo  javůrek jan 
(vždy vítězil na ypony) 
 4. místo kovář jakub /2× výhra/
42 kg 1. místo  Fiala michal – kao sys-
tém vyřazovací, nejvíce obsazená váha. 
Také Míša vítězil vždy před časovým limitem 
na ypony.
46 kg    štastný václav – 
nepostoupil ze skupiny do dalších bojů.
55 kg 1. místo  mottl václav 
(vždy vítězil na ypony).

+66 kg 1. místo  Karas Václav
– opět nenašel soupeře. Připomeňme, že 
v roce 2021 získal 2. místo na přeboru ČR!

Mimo soutěž se utkali Jan Javůrek se svým 
kamarádem Chudobou z Mělníka (zvítězil 
Honza). A v propagačním utkání dorosten-
ců mezi Šimonem Javůrkem a Fandou Ha-
vlíčkem zvítězil Fanda.

Za SK judo DDM Blovice
F. Vlčnovský
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Léto s DDM Blovice
Nabídka letních táborů pořádaných DDM Blovice a pobočkou Domeček Spálené Poříčí

30. června – 6. července 2022         6. července – 13. července 2022
Jezdecký tábor ml. děti (DDM Blovice)            Jezdecký tábor st. děti (DDM Blovice)

       11. července – 15. července 2022
Příměstský taneční tábor I. (DDM Blovice)

11. července – 15. července 2022
Putovní tábor Křížem krážem (DDM Blovice)

13. července – 15. července 2022
Příměstský keramický tábor I. (Domeček Spálené Poříčí)

18. července – 22. července 2022
Příměstský tábor Pohoda všude kolem nás (DDM Blovice)

18. července – 22. července 2022
Příměstský tábor Alenka v říši divů (Domeček Spálené Poříčí)

24. července – 31. července 2022
Pobytový tábor Svržno (DDM Blovice)

27. července – 29. července 2022
Příměstský keramický tábor II. (Domeček Spálené Poříčí)

23. července – 6. srpna 2022
Letní tábor Kořen – Jumanji (DDM Blovice)

1. srpna – 5. srpna 2022
Příměstský judistický tábor v DDM (DDM Blovice)

22. srpna – 26. srpna 2022
Pobytový tábor Horažďovice (DDM Blovice)

15. srpna – 19. srpna 2022
Příměstský tábor Expedice (DDM Blovice)

22. srpna – 26. srpna 2022
Příměstský taneční tábor II. (DDM Blovice)

22. srpna – 26. srpna 2022
Příměstský tábor Angličtina s Georgem (DDM Blovice)

22. srpna – 26. srpna 2022
Příměstský tábor Harry Potter (Domeček Sp. Poříčí)

        29. srpna – 31. srpna 2022
        Příměstský tábor v DDM (DDM Blovice)
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Dům dětí a mládeže Blovice 
Tyršova 807, 336 01  Blovice 
Tel.: 371 522 159, www.ddm-blovice.cz 

nabízí o letních prázdninách příměstský tábor 
 

Pohoda všude 
kolem nás  
 
 
Termín:  18.– 22. července 2022  

(7.30–15.30 hodin) 
 
Cena: 1300 Kč (v ceně je zahrnuta doprava, vstupné, 

strava – obědy a svačiny dle domluvy, pitný režim, 
ceny pro děti, provozní náklady, program tábora) 

 
Program: Návštěva MiniZoo ve Ždírci, Plzeňské 

historické podzemí, projížďka na koních, 
výlet na zámek Kozel, Zoo Plasy. Čekají nás 
pohybové hry venku i uvnitř, deskové hry  
a kreativní tvoření. 

 
Přihlášky: k vyzvednutí v DDM Blovice. Do 31. 5. 2022  

je nutné děti přihlásit a zároveň tábor 
zaplatit. Peníze za nevyužití programové 
nabídky (výlet, oběd, apod.) se nevracejí nebo 
pouze na základě lékařského potvrzení. 
Faktury se vystavují do 30. 4. 2022 

 
Informace: DDM Blovice (tel.: 371 522 159),  

Jana Herboltová (tel.: 603 149 342) 

Dům dětí a mládeže Blovice,
Tyršova 807, 336 01  Blovice

Tel.: 371 522 159, www.ddm-blovice.cz

pořádá

Velikonoční výtvarnou soutěž

KRASLICE –
VELIKONOČNÍ DEKORACE

Soutěže se můžete zúčastnit s výrobkem 
z jakéhokoli materiálu. Vyrábět můžete kraslice 

nebo velikonoční dekorace.

Kategorie: MŠ, I. stupeň ZŠ, II. stupeň ZŠ

Své výrobky můžete nosit do DDM Blovice 
do pátku 8. dubna 2022.

Vítězné výrobky budou odměněny a vystaveny 
v DDM Blovice. Výrobky budou vráceny autorům.

Informace:
DDM Blovice, Bc. Helena Jindrová 
(tel.: 371 522 159, 605 867 348)

Dům dětí a mládeže Blovice 
Tyršova 807, 336 01  Blovice 

Tel.: 371 522 159, www.ddm-blovice.cz 
 

pořádá pro děti 
 
 

VELIKONOČNÍ STEZKA 
 

Kdy:  8. dubna 2022 (pátek) od 17.00 do 18.30 hodin 
 
Kde:  v Blovicích za lávkou u Fröhlichova mlýna,  

směr Cecima 
 
Program: procházka s plněním zábavných a sportovních úkolů  

s malou odměnou v cíli 
 
Cena: zdarma 
 
Informace: DDM Blovice, Jana Herboltová  

(tel.: 603 149 342) 
 

Akce je určena pro děti předškolního a mladšího školního 
věku v doprovodu rodičů. 

 
S sebou: tužku 
 

Při nepříznivém počasí bude akce zrušena! 

Dům dětí a mládeže Blovice  
Tyršova 807, 336 01  Blovice 

 
pořádá turisticko-poznávací tábor 

 

KŘÍŽEM KRÁŽEM  
NOVOHRADSKÉ HORY 

 
Termín:  11.–15. července 2022 
 
Ubytování:  Velešín (Domov mládeže) 
   2–3 lůžkové pokoje s vlastním sociálním zařízením 
 
Cena:   3 400 Kč  

(v ceně je zahrnuto ubytování, stravování, doprava, 
vstupy, apod.) 

 
Stravování: formou plné penze, svačiny, pitný režim 
 
Program:  Třeboň  

(jízda mašinkou po turistických zajímavostech města) 
  Plavba lodí po rybníce Svět 

ZOO Horní Pěna, Obludiště Dolní Pěna 
Vyhlídka Mandelstein, Hojná Voda (Zvon setkávání),     
Zlatá Ktiš (jezero) 
Výstup na Kraví horu (rozhledna) 
Český Krumlov (Zrcadlový labyrint, Muzeum voskových  
figurín, prohlídka zámku a Otáčivého hlediště    
v zámecké zahradě, prohlídka města) 
Borovany (Expozice Čerti, ZOO Dvorec) 
Zřícenina hradu Pořešín 
Památník Jana Žižky v Trocnově 
Stropnický vodopád a Sýpka Stropnice 
hry, koupání, výlety po okolí, apod. 
všechny plánované výlety a tempo přizpůsobíme 
především fyzickým možnostem mladších turistů 

 
Doprava:  autobusem s bezpečnostními pásy 
Informace:  DDM Blovice, Šárka Fialová (tel.: 604 293 473) 
Přihlášky:  nejpozději do 30. března 2022 a je nutné zaplatit  

zálohu 1000 Kč/osoba (do 30. 4. 2022). Doplatek 
nejpozději do 31. 5. 2022. Pozdější platby pouze po 
domluvě. Faktury se vystavují pouze do 30. 4. 2022. 
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Dům dětí a mládeže Blovice,
Tyršova 807, 336 01  Blovice

Tel.: 371 522 159, www.ddm-blovice.cz

PŘÍMĚSTSKÝ TÁBOR 
S VÝUKOU ANGLIČTINY
Hudebně dramatická výuka pro děti ve věku 4–6 let a 7–12 let

Termín: 22.–26. srpna 2022 
(denně od 7.30 do 16.30 hodin)

Cena: 2600 Kč (v ceně je zahrnuto stravování, pitný režim, pomůcky, 
apod.)
Faktury pro zaměstnavatele vyřizujeme do 30. 4. 2022. Platit lze 
v hotovosti (DDM Blovice) nebo na účet: 2500167068/2010

Program: Hudebně anglický program The Fairy Tale Land je zaměřen 
na děti v různých věkových kategoriích. Děti spolu tvoří 
jeden tým, který si na cestě sebou budují. Na anglickém 
táboře se děti nebudou „drtit“ gramatiku, slovíčka 
a jazyková pravidla, v našem zájmu naopak je vyplnit výuku 
všemožnými hrami, soutěžemi, poslechem anglicky 
zpívaných písní či anglickou konverzací o tématech, která 
jsou účastníkům blízká. Namísto teoretických pouček se tedy 
soustředíme na ryze praktickou znalost, která umožní dětem 
vnímat a především používat jazyk přirozenou formou. 
Nebude samozřejmě chybět koupání, diskotéky a další 
program, který vás zavalí zábavou a skvělou prázdninovou 
atmosférou. Lektor + český asistent, až 9 hodin angličtiny 
denně. Díky metodice Hudební angličtina výuka děti baví 
a vzdělává.

S sebou: vhodné oblečení a obuv, batůžek, plastovou lahev na pití

Stravování: oběd, svačiny, pitný režim

Přihlášky: Přihlášky nejpozději do 31. 5. 2022. Maximální kapacita 
tábora je 15 dětí. Přihlásit se můžete v DDM Blovice 
osobně nebo na tel.: 371 522 159.

Informace: Jiří Břicháček 
(tel.: 608 227 822, summercampblovice@gmail.com)

Dům dětí a mládeže Blovice,
Tyršova 807, 336 01  Blovice

nabízí o letních prázdninách příměstský tábor

EXPEDICE – PO 
STOPÁCH KARLA IV.
Termín: 15.–19. srpna 2022

Denně od 7.00 do 16.00 hodin

Cena: 1500 Kč (v ceně je zahrnuto jízdné, vstupné,
stravování, pitný režim, táborový program)

Program: táborová hra inspirována dobou Karla IV.,
výlety do Milínova, hrad Radyně, minigolf na 
zámku Kozel, nebude chybět táborová činnost 
jako míčové hry, táborák, stopovačka, 
koloběžky, 1 den přespání v DDM a mnoho 
dalších zajímavých činností. Přesný program 
tábora dostanou děti první den. 

Stravování:oběd, 2x svačina, pitný režim

Přihlášky: k vyzvednutí v DDM Blovice. Faktury se 
vystavují pouze do 30. 4. 2022. 
Do 15. května 2022 je nutné děti přihlásit 
a zároveň tábor zaplatit 

Informace: v DDM Blovice, Bc. Helena Jindrová 
(tel.: 371 522 159, 605 867 348)

TJ Sokol Blovice
sokol oslavil 
160 let od svéHo Založení
Pro Sokol je rok 2022 velmi významným ro-
kem. Slaví hned čtyři kulatá výročí – 160 let 
od založení Sokola, 190 let a 200 let od na-
rození jeho zakladatelů a 140 let od konání 
1. Všesokolského sletu.
Zatím jsme si připomněli výročí první – 160 let 
od založení Sokola. Tomuto výročí bylo věno-
váno i mnoho prostoru v médiích. V rozhlase, 
tisku a hlavně v televizi zaznělo bezpočet 
reportáží o historii i současnosti organizace.
Sokol vznikl 16. 2. 1862 založením první so-
kolské jednoty, která nesla název Tělocvičná 
jednota pražská. Založení Sokola se účastnili 
významní představitelé demokratické části 
české společnosti. Největší zásluhy se však 
přisuzují Dr. Miroslavu Tyršovi a Jindřichu 
Fügnerovi, který byl i zvolen prvním staros-
tou, Miroslav Tyrš pak prvním náčelníkem.
Od počátku byl zaváděn do dění spolku pev-
ný řád. Sokolové byli po všech stránkách 
výborně organizovaní a poctivě se svými cvi-
čeními i společenským životem snažili plnit 
hesla „Tužme se,“, „Ve zdravém těle zdravý 
duch“, nebo „Přelez, přeskoč, ale nepodlez“.
I Sokol ovšem postihl od počátku sedmdesá-
tých let 19. století přechodný útlum v důsled-
ku určité malátnosti celé společnosti, způso-
bené vnitropolitickým vývojem. Teprve sjezd 
sokolských jednot v červnu 1882, spojený 
s 1. sletem sokolstva na Střeleckém ostrově, 

znamenal překonání vnitřní krize a opětovné 
zpevňování organizace. Vznikaly první župy 
a v roce 1889 i Česká obec Sokolská. Od té 
doby se stal vzestup sokolského hnutí již ne-
zadržitelný. 
Sokolové byli oporou boje za národní a stát-
ní samostatnost v obou světových válkách. 
V l. světové válce hráli nezastupitelnou úlohu 
v legiích bojujících v Rusku i Itálii. Při vzniku 
republiky v r. 1918 převzali odpovědnost za 
organizaci občanského pořádku a kázně 
v době, kdy dosud neexistovala policie samo-
statné republiky.
Ve 2. světové válce byli Sokolové zatýkáni 
hned v prvých dnech okupace. Přesto se 

významně podíleli na domácím odboji. Nej-
známější odbojovou skupinou byla organiza-
ce nazvaná "Jindra". Významná byla i účast 
Sokolů v zahraničním odboji – mezi letci ve 
Velké Británii i v československé jednotce 
bojující v řadách Rudé armády. Hodnoty, 
které Sokolové svými postoji a činy vždy za-
stávali, měly v poválečném období vliv na to, 
že sokolství bylo na vzestupu jako už nikdy 
potom. Takovým vyvrcholením tohoto obdo-
bí je bezesporu nevídaná mnoha set tisícová 
účast na XI. Všesokolském sletu uskutečně-
ném v roce 1948. Poté bylo sokolské hnutí na 
ústupu, přetrvávalo však i nadále pod jiným 
označením (nejprve ZTV, později ZRTV). 



34

Po r. 1989 se pamětníci slavných dob Sokola 
pokusili znovu organizaci úspěšně obnovit. 
Dne 7. 1. 1990 se konal ve Veletržním paláci 
ustavující sjezd.  
V roce 1994 se uskutečnil XII. Všesokolský 
slet, první po téměř padesátileté odmlce, kte-
rý tak zase vystřídal do té doby konané Spar-
takiády. Od té doby se slety pořádají v pra-
videlných šestiletých intervalech, poslední 
se konal v červenci 2018. Další Všesokolský 
slet, v pořadí již sedmnáctý, se má uskutečnit 
v roce 2024 v rámci Národních dnů kultury 
a sportu. V současné době již začaly inten-
zivní přípravy.
Sokol není jen organizací, která funguje pou-
ze v České a Slovenské republice. Zprávy 
o úspěších a rozvoji Sokola se brzy po jeho 
vzniku rozšířily do zahraničí všude, kde se na-
cházely české kolonie vystěhovalců, kterých 
bylo z důvodů hospodářských i politických 
v té době dost. Tito emigranti pocítili možnost 
organizace ke vzájemnému styku i k možným 
návštěvám své vlasti a začali proto vytvářet 
i sokolské jednoty všude, kde se jich soustře-
ďovalo větší množství. Sokol vznikl i v téměř 

všech slovanských státech. Největší rozvoj 
činnosti zahraničního sokolstva se uskutečnil 
po r. 1948, především posílením emigrace.  
Sokolské jednoty vznikaly v mnoha dalších 
zemích např. v Austrálii, Maroku, Švédsku atd. 
I tito zahraniční Sokolové byli velmi aktivní, 
kromě místních a oblastních veřejných vystou-
pení bylo uspořádáno 7 samostatných sletů: 
ve Vídni (1962, 1972, 1982), v Curychu (1976, 
1986), v Montrealu (1967) a v Paříži (1990). 
Znovuzrozené sokolstvo po roce 1989 na tuto 
morální pomoc v zahraničí nezapomnělo. 
Hned od počátku se snažilo o navázání těs-
né spolupráce. Ale i zahraniční Sokolové po-
mohli v těžkých počátcích obnovené sokolské 
organizaci doma především finančními dary 
z dobrovolných sbírek. Vzájemné kontakty 
vyústily ve vznik Světového svazu sokolstva 
30. 10. 1993. Hlavním úkolem Svazu je koordi-
nace činnosti, projednávání vzájemných vzta-
hů a styků a rozšiřování sokolského programu.
Dnes je Česká obec sokolská (ČOS) v České 
republice čtvrtým nejpočetnějším občanským 
sdružením, jehož 180 000 členů se dobrovol-
ně věnuje sportům, pohybovým aktivitám 

v oddílech sokolské všestrannosti a kulturní 
činnosti v různých zájmových útvarech, a to 
v divadelních, folklorních, pěveckých, taneč-
ních a loutkářských.
ČOS sdružuje 1 100 tělocvičných jednot, 
5 400 dobrovolných cvičitelů sokolské vše-
strannosti, 3 500 sportovních trenérů, řadu 
sokolských sportovců s vynikajícími repre-
zentačními výkony a nekonečně dlouhou 
řadu aktivních cvičenců.
ČOS se řadí k nejstarším spolkům tohoto 
typu na světě. Je organizovaná ve 43 župách 
pokrývajících území České republiky. Ústředí 
je v Tyršově domě v Praze. Je nejpočetnější 
organizací Světového sokolstva.
A na závěr jen jedno malé připomenutí – 
v našem městě byl Sokol založen jako jeden 
z první v okolí (pokud nepočítáme Plzeň). 
Vznikl na jaře 1889. V srpnu 1922 byla potom 
slavnostně otevřena budova sokolovny. Toto 
významné výročí si letos naše jednota bude 
připomínat a uspořádá i řadu akcí pro členy 
i veřejnost.

Za TJ Sokol Blovice V. Cuplová

břeZnová šláPota
Pravidelná Šlápota, akce, kterou pořádá všestrannost, se konala 
i v březnu. V sobotu odpoledne ve 13.00 se na blovickém náměstí 
sešlo deset turistů a turistek. Společně se prošli po okolí našeho 
města. Ze sokolovny vedla trasa k božím mukám za Komornem, 
přes chatovou oblast do Staré Huti, Vlčic, odtud na Bohušov a na 
náměstí byl pochod ukončen. Celkem účastníci urazili sedm kilo-
metrů. I když teď počasí připomínalo víc zimu než v předcházejících 
měsících, nakonec se umoudřilo a sněžení se turistům vyhnulo. 
Protože se Šlápota koná každý měsíc, nebude výjimkou ani duben. 
Další procházka po blovickém okolí se uskuteční v sobotu 2. dub-
na 2022 od 13.00.

Za TJ Sokol Blovice V. Cuplová

PoZvánka 
na iv. cHaritativní běH blovicemi
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7. roČník tUristické akce Zimní 
blUdníČek – 12. 2. 2022 
Celostátního turistického pochodu IVV v Blo-
vicích se zúčastnilo celkem 261 přihlášených 
účastníků. Na akci se podílelo 7 pořadatelů 
z KČT Bolevec, „buňky“ Blovice. 
Bylo připraveno 5 tras v délce 4, 8, 10, 18 
a 20 km. Všechny trasy směřovaly na Vlčice 
kolem nového rybníku, na Ždírec a jejich ZOO 
a dvě nejdelší pak na Bukovou horu a zpět. 
Z přihlášených bylo 86 členů KČT. Z celkové-
ho počtu bylo 112 mužů, 138 žen a 11 dětí. 
Účastníci letošního pochodu byli ze 71 obcí 
a měst. 82 turistů bylo z Plzně, z Tachova 
19, z Blovic 16, z Prahy 14, z Nepomuku 13. 
Nejvzdálenější turisté byli ze Slovenska, jed-
na účastnice byla ze Zvolena, jeden účastník 
z Dubnice. Další pak např. z Ostravy, Příboru, 
Olomouce, Jindřichova Hradce, z Mostu, So-
kolova, K. Varů, Chebu, Fr. Lázní, Pardubic, 
Strakonic… 
Počasí nám přálo, bylo slunečno, kolem 10°C, 
byly úžasné výhledy – prostě na objednávku. 
Turisté se mohli v Blovicích podívat na zámek 
a do zámeckého parku. V cíli obdržel každý 
účastník diplom a samolepku pochodu, k dispozici byla pochodová 
razítka.
Pochod byl již tradičně zakončen zpívanou s country skupinou LA-
ZARBAND.
Opatření spojená s Covidem-19 byla již dosti rozvolněná a všichni si 
celou akci mohli dostatečně užít, což vyjadřovali poděkováním v cíli. 

Toto poděkování patří pořadatelům, všem, kteří nás podporují anebo 
jiným způsobem přispěli ke zdaru této akce.
Jarní verzi pochodu Bludníček (10. ročník) máme připravenou na 
23. 4. 2022.

Hana Menclová
Klub českých turistů Bolevec

Ostatní
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inFormace Z kanceláře 
mas aktivios, Z.s
MAS Aktivios, z.s. pokračuje dvouletým pro-
jektem Příměstské tábory na území mas 
aktivios – ii, reg. číslo projektu cZ.03.2.65/
0.0/0.0/16_047/0016088 podpořený z Ope-
račního programu Zaměstnanost v rámci 
Výzvy MAS Aktivios – podpora prorodinných 
opatření – II. ( číslo výzvy:  B89/03_16_047/
CLLD_16_01_118). 
Cílem projektu je pomoci pracujícím rodičům 
a zajistit jim v době školních prázdnin péči 
o jejich děti. Jednou z možností jsou právě 
příměstské tábory, které na rozdíl od pobyto-
vých, umožňují každodenní kontakt s dítětem 
a mnohdy nejsou ani tak finančně náročné. 
Díky podpoře projektu se tábory stávají ještě 
dostupnější, a to nejen z hlediska finančního, 
ale i z hlediska úspory času.
Připraveno je 18 pětidenních běhů, které 
v roce 2022 poběží v Blovicích, v Přešticích, 
v Nebílovech-Prusinech, v Kornaticích, v Ne-
zdicích, v Seči, v Týništi a v Žákavé. Tábory 
jsou svým zaměřením, místem i časem ko-
nání velmi pestré, aby si každý mohl vybrat 

podle svého gusta. Máme tak 
tábory zaměřené pro milovní-
ky koní, přírody, turistiky, ke-
ramiky, šití, sportu, pro snílky 
i badatele. Protože je hlavním 
cílem projektu podpora rodičů 
pro sladění pracovních a ro-
dičovských povinností, požadujeme kromě 
přihlášky dětí navíc od obou rodičů i potvrzení 
o pracovním poměru (nebo potvrzení ČSSZ 
v případě OSVČ). Nezaměstnaný rodič musí 
doložit potvrzení z Úřadu práce nebo potvrzení 
o účasti na rekvalifikačním kurzu a potvrzení 
o jeho úspěšném ukončení. Vzorové formuláře 
A, B, C a všechny další nezbytné informace 
naleznete na  https://www.mas-aktivios.cz/
primestske-tabory/tabory-2022/

Ing. Hana Bouchnerová, manažer MAS 
a koordinátor projektu Příměstské tábory 

na území MAS Aktivios – II  

mas aktivios, z.s. plánuje vyhlásit:
5. výzvu k předkládání žádostí o podporu 
do Programu rozvoje venkova
Předpokládaný termín vyhlášení výzvy 
MAS: 21. 3. 2022
Předpokládaný termín příjmu žádostí o do-
taci: 11. 4. – 20. 5. 2022. 
Semináře pro žadatele proběhnou:
Ve čtvrtek 24. 3. 2022 od 10 hod v zaseda-
cí místnosti obecního úřadu Příchovice, 
čp. 37 (pro F10) a ve čtvrtek 7. 4. 2022  od 
10 hod v kulturním a komunitním centru 
Přeštice, masarykovo nám. 311. 
Veškeré podklady budou v den vyhláše-
ní výzvy k dispozici na https://www.mas-
-aktivios.cz/dotace-pro-vas/prv/5-vyzva-
-prv-2022/

Fotografie z táborů v loňském roce.
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insPirace Z návštěvy v Pražské scio škole
Druhý projekt Místní akční plán rozvoje vzdělávání na Blovicku a Pře-
šticku se blíží do finále. Už teď ale víme, že na něj v červnu bude 
navazovat další rok a půl trvající aktivita na podporu škol v území. 
Byli jsme moc rádi, že to situace již umožňovala a v půli února jsme 
se vydali s řediteli a ředitelkami našich základních škol na návštěvu 
do Scio školy v Praze. 
Koncept Scio škol je svázaný s jejich zakladatelem Ondřejem Šte-
fflem, který v roce 1990 založil první soukromou školu u nás – PORG. 
Šteffl také stojí za vznikem společnosti Scio, která přinesla do Česka 
profesionální tvorbu testů. Navštívili jsme Scio školu na Chodově, 
která patří mezi první Scio školy v ČR a má za sebou sedm let fun-
gování. Setkali jsme se s jejím ředitelem, průvodci, kteří ve škole 
působí na místě učitelů, navštívili jsme jednotlivé učebny, nakoukli do 
vyučování prvňáků i deváťáků, viděli práci dětí na projektech napříč 
ročníky a další zajímavosti. 
Celou dobu nám k ruce byli žáci z „PR koleje“, kteří nás provázeli, 
vysvětlovali a ukazovali všechno, co nás zajímalo. Koncept kolejí byl 
jedním z pro nás nezvyklých způsobů fungování školy. Koleje jsou 
různé oblasti fungování školy od propagace a média, přes údržbu 
školy nebo její výzdobu, životní prostředí a další a další. Celkem asi 
osm oblastí. Děti napříč všemi ročníky si vybírají, do jaké skupiny 
se zapojí a v průběhu školního roku se pak tématu věnují. Podílí 
se tak na aktivitách, jako byla například příprava a organizace naší 

návštěvy, opravují drobná poškození vybave-
ní školy nebo vyjednávají s vedením Prahy 11 
o úpravách okolí školy. 
Projektové vyučování se v některých školách 
u nás už občas zkouší, ale ve Scio škole jsme 
viděli, jak je možné ho pravidelně využívat pro kombinovanou výu-
ku všech předmětů. Stejně jako jsme nahlédli do systému různých 
forem zpětné vazby žákům, hodnocení a sebehodnocení. Cestou 
zpátky v našem minibuse jsme všechno ještě probrali, okomentovali 
a prodiskutovali. Podle toho, co jsme od účastníků výpravy slyšeli, se 
návštěva povedla a všichni si odváželi náměty nejen pro přemýšlení. 

Za realizační tým Mgr. Martina Naxerová a Pavla Dusíková, M.Sc.

 MAS Aktivios, z.s., 
www.mas-AKTIVIOS.CZ, 

FB:@MASAKTIVIOS1

EVROPSKÁ UNIE
Evropské strukturální a investiční fondy
Operační program Výzkum, vývoj a vzdělávání

Alokace výzvy je 14,5 mil. Kč. Budou vyhlá-
šené tyto Fiche:

Ve Fichi 10 je možné předložit projekty do 
následujících oblastí: 
a) Veřejná prostranství v obcích 
e) Vybrané kulturní památky 
f) Kulturní a spolková zařízení včetně kniho-
ven 
h) Muzea a expozice pro obce 
g) Stezky

Číslo
Fiche Název Fiche Vazba Fiche na článek Nařízení EP a Rady 

(EU) č. 1305/2013
Alokace pro 
5. výzvu

F4 Podpora zemědělských podnikatelů Článek 17, odstavec 1., písmeno a) – 
Investice do zemědělských podniků 4 mil. Kč

F6
Podpora nezemědělských 
podnikatelů

Článek 19, odstavec 1., písmeno b) – Podpora investic 
na založení nebo rozvoj nezemědělských činností 2 mil. Kč

F7 Podpora lesnických podnikatelů
Článek 26 – Investice do lesnických technologií 
a zpracování lesnických produktů, jejich mobilizace 
a uvádění na trh

2 mil. Kč

F10
Základní služby a obnova vesnic 
ve venkovských oblastech

Článek 20 – Základní služby a obnova vesnic 
ve venkovských oblastech 6,5 mil. Kč

Kontaktní osoby: 
Ing. Hana Bouchnerová, vedoucí zaměstnanec pro realizaci SCLLD, tel. 728 168 248

Ing. Lenka Šrámková, projektová manažerka PRV, tel. 724 326 695
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Poděkování
Ráda bych prostřednictvím blovických novin 
poděkovala všem, kteří se podíleli na roz-
květu knihovny v Hradišťské Lhotce. 
V první řadě bych chtěla poděkovat za 
úžasnou spolupráci a vždy milý přístup kni-
hovnicím paní D. Seidlové (spolupráce od r. 
2007 do r. 2021), paní M. Petráňové, paní 
H. Milotové a též knihovnici paní A. Marko-
vé, která převzala správu naší knihovny po 
paní D. Seidlové. 
Poděkovat bych chtěla manželovi, který mi 
v letech 2007 a 2008 pomohl s rekonstrukcí 
interiéru knihovny do současné podoby. 
Před několika dny se naší knihovně dostalo 
hřejivé pomoci, kterou bych chtěla zmínit. Při 
únorové nepřízni počasí došlo u knihovny 
k poškození střešní krytiny. V krátké době, 
během několika dní, byla provedena výmě-
na latí, střešní krytiny a okapů. Současně byl 
taktéž opraven komín včetně lemování. 
Velké díky patří Městu Blovice, panu 
Bc. Václavu Podroužkovi, panu Josefu Ber-
glovi a všem, kteří se na opravách podíleli.

Jitka Brichcínová, 
knihovnice v Hradišťské Lhotce minUlost a soUČasnost

Nevím, jak Vy, ale mě se zdá, že čas se 
zbláznil, a s novým rokem ještě více na-
bral na obrátkách. Jsem sice workoholik, 
ale čas je stále přede mnou. A tak se sta-
lo, že do Blovických novin z ledna jsem 
nahlédla až koncem února, a to ještě díky 
tomu, že jsem se dala do úklidu časopi-
sů. No a tady jsem se dozvěděla, že moje 
bývalá kolegyně z muzea, paní Vendula 
Hnojská, byla oslovena, aby sepsala his-
torii blízkých Vlčic a Huti. 
Milá Vendulko, umím si představit, ko-
lik času tomu budeš muset dát, ale taky 
… kolik štěstí ti tato historicky – literární 
práce přinese! (Mám radost, a moc ti to 
přeju!) 
A nedá mi se nezamyslet …, cítím, že naši 
předkové, přesto, že měli mnohdy velmi 
tvrdý život, byli většinou ale šťastnější než 
naše generace. Ne, nejsem pesimista! Ale – 
ti, kdo jednou budou dávat dohromady po-
znatky o našich životech …! Bože nezávi 

 
dím jim! To že se máme dobře – z nikoho 
ještě automaticky neudělá lepšího člově-
ka (historicky ověřeno – spíše naopak!) 
A s rostoucí životní úrovní šly rapidně dolů 
mezilidské a sousedské vztahy vůbec. Je 
mi z toho smutno, a já psí a zvířecí máma, 
si často uvědomuji, že vlastně my lidé – 
jako živočišný druh – jsme to nejhorší na 
této planetě! Někteří z nás by se měli za-
myslet třeba nad tím, že by jim prospělo 
méně sebevědomí, nepřátelství, závisti 
a hlouposti a prospělo víc tolerance, em-
patie a snahy o pochopení… Abychom si 
ještě zasloužili označení „HOMO SAPI-
ENS“ (hlavně to druhé už dávno neplatí!) 
Ale ještě zpět k rodící se knize o historii 
Vlčic – Vendulko, moc se na knihu těším – 
(jak čtenáři určitě vědí, nebude to tvoje 
první dítě) vždy jsem věděla, že je v Tobě 
„potenciál“.

Eva Sochorová

Črs z.s. blovice 
výbor místní organiZace

PoZvánka

Výbor místní organizace 
ČRS Blovice

zve všechny své členy na 
výroční členskou schůzi,

která se koná 
19. 3. 2022 od 10 hodin 

v hotelu Panský Dům v Blovicích. 

tj sokol sPálené PoříČí 
Vás zve na pochůzkovou degustaci

„od vína k vínU“
Za vínem deseti moravských vinařů můžete putovat městem Spálené Poříčí

v sobotu 9. dubna 2022 od 11.00 do 19.00 hodin.
Večer v sokolovně zahraje 

cimbálová muzika Michala Horsáka.
Podrobné informace uvádíme na: www.odvinakvinu.cz

mateřská škola blovice, 
okres Plzeň-jih, příspěvková organizace, 

přijme 
kvalifikovanou učitelku 

na plný úvazek (zástup za MD). 
Minimální požadované vzdělání –  

ukončené střední odborné s maturitou. 
Platové zařazení – dle platných 

platových tabulek pro pedagogické 
pracovníky. Nástup možný ihned. 

kontaktní e-mail: 
materska.skola.blovice@seznam.cz, 

tel. 601 579 133
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K
V A L I T U

dle ser veru rychlost.c
z  GARANTUJEME

VOUCHER na 3 měsíce internetu 
zdarma pro Blovice a okolí

Kvalitní a rychlé připojení
HD WiFi router ZDARMA

Instalace ZDARMA

INTERNET
Až 145 TV kanálů, HD kvalita
Zpětné přehrání 7 dnů
Pro TV, PC, tablety a mobily

TELEVIZE+

250 Kč
90 Kč

www.u-n.cz 373 705 705
United Networks SE, Nepomucká 1232/215, 32600 Plzeň

Poskytujeme pronájem pojízdného pódia 6x6m, ozvučení, 
osvětlení a streamování pro Vaši sportovní/ kulturní/ společen-

skou akci. Dále nabízíme natáčení video záznamů 
(např. absolventských koncertů, plesů, svateb, přednášek). 

tel.: 602 680 390    matous.pilny@gmail.com    www.matysound.cz

Prodej slePiček
červený Hrádek
prodává slepičky
typu Tetra hnědá,

dominant všechny barvy,
Green shell – typu Araukana
a dark shell – typu Maranska.

stáří 16–20 týdnů,
cena 199–245 kč/ ks

Prodej: 14. 4. a 22. 6. 2022
blovice – u vlak. nádraží 

12.30 hod.
výkup králičích kožek 

cena dle poptávky.
info: Po–Pá 9.00–16.00 hod.,
tel.: 601 576 270, 728 605 840

www.drubezcervenyhradek.cz

BLANKA HRDINOVÁ
• výkup a likvidace kovového odpadu, 

odpadu kategorie O
• ekologická likvidace autovraků včetně potvrzení

• pneuservis, prodej pneu

Provozovna:
SEČ u BLOVIC (seník)

Provozní doba:
 Po–Čt   8.30–12.00 hodin
  13.00–16.30 hodin
 Pá–So  8.30–12.00 hodin

Při větším množství (min. 2000 kg) možný odvoz

371 520 349 • 602 414 219

www.kovoodpad.cz • www.pneusec.cz
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Aktuálně  obsazujeme tyto pozice:

Obsluha formátovací pily 

Obsluha obráběcího stroje

Skladník

Svářeč plastu / Montér /  Elektromontér

Svářeč oceli /  Svářeč nerezu

Disponent

Specialista údržby

Finanční účetní

Konstruktér

Referent kvality

 

PŘIDEJ SE 
DO NAŠEHO TÝMU

www.prominentsystems.cz
kariera@prominent.com 

+420 378 227 211

BLOVICE
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PRODEJ
ZAHÁJEN 2+KK 

3+KKWWW.BLOVICKETERASY.CZ | 721 659 781 

VŠECHNY BYTY SE ZAHRADOU
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Blovické noviny

Naše inzerce

PronajmU byt – garzonku s terasou v Blovi-
cich na náměstí. Tel.: 606 172 986.

Prodám 2 ks zimní pneu s plechovými disky 
(čtyřděrové) na Ford Focus – 185/65 R14, 
hloubka dezénu 7–8 mm. Typ 0, výrobce "vra-
ník", cena celkem 600 Kč. Tel.: 605 332 599.

Prodám použitou, vestavnou elektrickou, 
horkovzdušnou troubu, značky FAGOR. Cena 
dohodou. Tel.: 606 904 294.

nabíZím k prodeji rodinný dům 2+1 se zahra-
dou v Blovicích. Tel.: 721 068 923.

Prodám přístroj na perličkovou masážní 
koupel do vany, jako nový, PC 15.000 Kč, NC 
2.000 Kč. Tel.: 734 759 176.

Prodám holuby, cena dohodou. Tel.:  
371 594 518.

koUPím lištovou sekačku nebo bubnovou 
mf70 i s obracečkou nebo jinou víceúčelovou 
frézu s nářadím a hoblovku nejlépe s prota-
hem, dále řetězovou dlabačku na trámy a hob-
lík na trámy na 380 V. Tel.: 723 184 336.

koUPím elektrickou troubu bez sporáku. Tel.: 
603 828 752.

Prodám foliovník půlkruhového tvaru rozmě-
ry 5,5 × 2,5 m, plechové dveře a pevná ocelová 
konstrukce. Dále použitá kamna Club a Petra, 
kotoučovou pilu Hanibal, průměr 60 cm. Zn: 
Levně. Tel.: 737 375 270.

PronajmU byt 3+1 v přízemí, v Nezvěsticích-
-Olešné. Bližší informace na tel.: 606 280 814.

Hledám podnájem v Blovicích – dlouhodobě. 
Tel.: 732 346 643.

Hledá: pan Václav Mašek z Hradišťského 
Újezda hledá vdovu Marii (78) z řádkové inzer-
ce ze Spáleného Poříčí. Tel.: 371 523 990.

beZPlatná 
řádková inZertní rUbrika

Zde můžete inzerovat prodej, koupi, 
darování, výměnu a další. týká se in-
zerátů do velikosti 5 × 2 cm. Vaše 
nabídky můžete zaslat mailem: info@
ldblovice.cz, telefonem: 371 522 236, 
737 740 174 nebo je přijít zadat osobně. 
řádkovou inzerci naleznete také on-
-line na našich webových stránkách 
www.lidovydumblovice.cz – vpravo 
dole na úvodní straně nebo v sekci 
blovické noviny.

Maso Brejcha s.r.o.
přijme

úČetní

SŠ vzdělání 
praxi na pozici 

znalost podvojného účetnictví 
samostatnost, pečlivost, chuť pracovat a učit se novým věcem 

Nástup dohodou.

Pro naši provozovnu v Hradišťském Újezdu u Blovic 
přijmeme nového kolegu nebo kolegyni na pozici 
reFerent/ka nákUPU živéHo dobytka

Hledáme člověka, kterému vyhovuje rozmanitá práce, nemá problémy s živými zvířaty, 
nevadí mu administrativa a rád komunikuje s lidmi. 

Pokud jste pracovitý/tá, nebojíte se počítače a s chutí se učíte, 
jste právě Vy ten pravý nebo ta pravá pro nás. 

Neváhejte a volejte nebo napište

Kontakt: 724 387 376 paní Blochová, 778 400 666 paní Kopecká
blochova@masobrejcha.cz


